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Халықтың қартаюы – бүгін әлем алдында тұрған 
күр делі әрі өзекті мәселелердің бірі. Өмір сүру 
ұзақтығы артып, туу көрсеткіші төмендеген сайын 
еңбек нарығы, денсаулық сақтау жүйесі және 
зейнетақы қорларына түсетін 
салмақ та еселене түспек. 
Халықаралық зерттеу 
ұйымдарының мәлімдеуінше, 
бұл үрдіс, әсіресе кейбір 
мемлекеттерде ерекше 
қарқынмен жүріп жатыр.

ШЫҒЫС АЗАЙМАЙ,

 КІРІС КӨБЕЙМЕЙДІ 
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БІРІ МІНІП «ЕҢБЕКТІҢ» КЕМЕСІНЕ, 
БІРІ КҮТІП, ӘНЕКИ ЖАҒАДА ТҰР...

Қартаю мәселесі – уақыт �ткен 
сайын �зекті бола түсетін ғаламдық 
сын-қатер. �лем елдері бұл құ бы-
лысқа әртүрлі жолмен бейім-
делу де. Бірақ бір нәрсе айқын: 
де  мо графиялық �згерістерге бей-
жай қарау мүмкін емес, �йткені бұл 
қоғамның барлық саласына әсер 
ететін, ұзақмерзімді шешімдерді талап 
ете тін маңызды мәселе. Мысалы, со-
ның салдарынан еңбек нарығында тең-
сіз дік туындап, бейнетінің зейнетін к�ре-
тін шақта қарияларымыз жұмыс орнын 
із деу ге мәжбүр бола бастады. 

Ұлттық статистика бюросының деректері-
не сүйенсек, соңғы екі жыл ішінде Қазақстанда 
жұ мыс істейтін зейнеткерлер саны 45,1%-ға 
�с кен. Былтырғы жылдың қыркүйегінде 298,5 
мың қазақстандық қария жұмыспен қамтылған. 
Бұл 2022 жылдың сәйкес кезеңімен салыс тыр-

ғанда 92,7 мың 
адамға артық. Оның 

�зін сала-са лаға б�лер болсақ, 119 мың адам, 
яғни 39,9%-ы ауыл шаруашылығында, бестен 
бір б�лігі сау дада, ал 16,2%-ы білім беру және 
денсаулық сақ тау саласында жұмыс істейді.

(Жалғасы 3-бетте)

әлем алдында тұрған 
ердің бірі. Өмір сүру
ткіші төмендеген сайын
сақтау жүйесі және 
етін 

ше, 

кен 
қ 

л
ер 

алап 
ы, со-
да тең-
ін к�ре-
с орнын ғанда 92,7 мың 

адамға артық Оның

Берік У�ЛИ, 
Қазақстан Республикасы Президентінің кеңесшісі – 
Баспас�з хатшысы:

ЖАУАПКЕРШІЛІК ЖҮГІ 
ЖЕҢІЛ БОЛМАЙДЫ

– Берік  Уәлиұлы,  жуырда  Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың т"рағалығымен Үкі мет-
тің кеңейтілген отырысы "тті. Мемлекет бас шысы 
аталған жиында еліміздің даму мақсаттарына сай 
ке летін к"птеген міндетті белгіледі. Оның ішін де 
қан дай маңызды бастамаларды атап айтар едіңіз?

– Бұл – жыл сайын дәстүрлі түрде �тетін �те 
кең форматтағы басқосу. Жиында Үкімет мүше-
лері нің алдағы жылы атқаратын қызметінің негізгі 
бағыт-бағдарына басымдық беріледі. Сондықтан 
кеңейтілген отырыстағы Президенттің кез келген 
тап сырмасы мен бастамасы еліміздің дамуы үшін 
аса маңызды. Қасым-Жомарт Кемелұлы саясат-
та ғы ұтқырлықты әлеуметтік-экономикалық да-
му дағы нақты қадамдармен үйлестіруді ж�н са-
найды. Яғни, түбегейлі �згерістерге жол ашқан 
ре   формалардың орындалуы еліміздің әл-ау-
қатынан да к�рініс табуға тиіс. Осы ретте бір жыл 
бұрын жаңадан жасақталған Үкіметке �те үлкен 
жауапкершілік жүктеліп отыр. ?йткені Пре зи ден-
тіміз айтқандай, қазіргі кезең жаһан жұртшылығына 
жеңіл тиіп отырған жоқ. Ірі державалар арасындағы 
әр түрлі текетірес, соның ішінде экономикалық 
санкциялар саясатын күшейту, әр жерде маздаған 
кикілжіңдер мен бейбіт тұрғындардың мазасын 
қа шырған қарулы қақтығыстар бүгінде әлем ел-
дерін қатты алаңдатады. Сондай-ақ соңғы жыл-
дары климаттық �згерістер де анық байқала бас-
тады. Технологиялық жарыс нәтижелері бұрын-
соңды болмаған бәсекелестік тудырды. Міне, осы 
іспетті сын-қатерлер елімізді барлық салада бет-
пе-бет келетін күрделі күрмеулерді дер кезінде, 
тіп ті алдын ала шешіп отыруға міндеттейді. Шиы-
рып айтқанда, к�рпеге қарай к�сілетін уақыт 
кел ді. Мемлекет басшысы бюджет қаражатын 
оң тайлы жұмсау, мемлекеттік құрылымның тиім-
ділігін арттыру, артық шығынды болдырмауға баса 
мән беру керегін қадап айтты. Президент баян да-
ма сының негізгі жүлгесі осыған саяды.

– Мемлекет басшысы биылғы баян дамасында 
да экономикалық даму мәселел еріне к"п тоқталғанын 
байқадық...

– Экономика – мемлекеттік дамудың негізгі 
�зе гі. �лбетте, отандық экономика, жоғарыда 
айтқандай, күллі әлемде орын алып жатқан түрлі 
тартыстың салдарын сезініп отырғаны белгілі. 
?йткені біздің басты қағидатымыз бойынша, 
Қазақстан – әлемдік қауымдастықтың белсенді 
мүшесі. Бұл экономикаға да тиесілі ұстаным. Сон-
дықтан жаһандық сауда тізбегіне келтірілетін 
қандай да бір нұқсан біздің экономикамызға да 
әсер етпей қоймайды. Осы жағдайда орнықты 
дамуды қалай қамтамасыз етеміз деген орынды 
сауал туады. Бұл ж�нінде Президент бұған дейін 
де айтып келеді. Үкіметтің кеңей тіл ген отырысында 
осы бағыттағы стра тегияны тағы да пысықтап, 
Үкімет пен құзырлы органдар басшылары үшін 
не гізгі мәселелерді қайтара еске салды. Мәселен, 
ел экономикасын әртараптан дыру – �те маңызды 
бағыт. Соның ішінде осыған дейін оң �сім тіркеліп 
келе жатқан �ңдеу �неркәсібіне барынша жағдай 
жасалып жатқанына тоқталды. Ерекше назар ау-
даратын дүние, ірі �неркәсіп жобаларының іске 
асырылуы баяу жүріп жатқанын сынға алды. Оны 
елден шы ғар ылған заңсыз активтерді қазынаға 
қайтару ісімен қатар жүргізу қажеттігін айтты. 
Үкіметке орта буындағы кәсіпорын дар шоғырын 
қалыптастыру туралы тап сырма берді. Қазір әлем-
де к�птеген ел тиімді пайдаланып отырған туризм 
са ла сынан да қаржы табуды ж�н санайты нын 
жет кізді. Агро�неркәсіп кешенінің әлеуетін арт-
тыру бағытындағы маңызды бастамалар бар. Екін-
ші деңгейлі банктердің экономиканы қаржы-
ландыруы тұрғысынан нақты міндеттер жүктеді. 
Игерілуі күрделі кен орындарын эконо ми калық 
ай налымға қосу туралы ойымен б�лісті. 

(Жалғасы 4-бетте)

Қытайда қысқы Азия ойындарының алауы 
тұтанды. Сары аймақтың ақ аламанында құрамамыз 
тарихи медальға қол жеткізді. Ақтық сында 
шорт-тректен аралас командалық жарыста еліміз 
мәре сызығын бірінші болып кесті. 
Азулы қарсыластарымыз жапон-
дықтар екінші келсе, 
қытайлықтар 
үшті қанағат 
тұтты.
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Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаев 
бизнес өкілдерімен өт-
кен арнайы кездесуде 
Қосымша құн салығы-
ның өсуіне танытылып 
жатқан қарсылықты 
ескеріп, Үкіметке оны 
жан-жақты саралап, 20 
пайыздан төмен шегін 
ұсынуды тапсыр ды. 
Ел басшысы мемлекет 
пен әрбір азамат үшін 
кез келген маңызды 
шешімдер біржақты емес, әрдайым бизнеспен, сарапшылар және депутаттар-
мен талқыланғаннан кейін қабылдануы керегін ескертті. Себебі тек бір тарап-
тан қабылданған шешімдердің соңы қоғамдық дауға ұласып жатыр. Халықты да 
түсінуге болады. Тірнектеп тапқан-таянғанына тоя жеп жүргені шамалы болған-
дықтан, ешбір нәрсе қымбаттамаса екен дейді. Табысты салық пен инфляция 
«жемеу» керек. Одан да экономикалық даму шараларын жүзеге асырған 
әлдеқайда тиімді болар еді.

АЗИЯДАҒЫ АЗИЯДАҒЫ 
АЛҒАШҚЫ АЛТЫНАЛҒАШҚЫ АЛТЫН
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ПӘРМЕНДІ ЕЛ БОЛАМЫН ДЕСЕҢ, 
ПОШТАҢДЫ САЙЛА...

Ұзақ жыл ұлттық 
пошта операторының 
халі мүшкіл, кейпі мүскін 
еді. Жыл сайын 
мил лиардтап шығынға 
батты. Содан Үкімет 
оны жекешелендіріп, 
құтылуға тырысты. 2020 
жылы «Самұрық-
Қазына» стратегиялық 
кәсіпорынды ресейлік 
«Почта России» сатып 
алуы мүмкіндігін раста-
ды. Сарапшылар мұның 
ұлттық қауіпсіздікке қатер 
екенін дәлелдеді. Бү гінде 
жағдай біршама өзгер-
ген. «Қазпошта» дамудың 
жаңа деңгейіне бет 
қойыпты. Салада 
реформа басталды.
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АҚПАРАТ

Отырысты ашқан Мәулен �шімбаев Мемлекет 
басшысы бизнес �кілдерімен кездесу барысында 
салық реформасын жүргізуде білікті сарапшылар-
дың, кәсіпкерлер мен депутаттардың бірлескен 
жұмысы айрықша маңызға ие екенін атап �ткеніне 
назар аударды. Осыған байланысты Сенат Т�раға-
сы барлық мүдделі тарапты ел Президентінің 
тапсырмаларын іске асыруды заңнамалық тұрғы-
дан қамтамасыз ету үшін бірлесіп тиімді жұмыс 
істеуге шақырды.

Бюро отырысында сенаторлар осы аптада �т-
кізілетін іс-шараларды да пысықтады. Бұл аптада 
Сенат комитеттері мүдделі мемлекеттік орган-
дар �кілдерінің қатысуымен «Т�релік туралы» 
Қазақстан Республикасының заңын іске асыруға 
және оны одан әрі дамыту перспективалары, 
сондай-ақ әскери авиацияны дамыту және елдің 
әскери әуе күштерінің жауынгерлік дайындығын 
арттыру мәселелері ж�нінде отырыстар �ткізеді.

Зейнетақы активтерін басқарудың тиімділігін 
арттыруға арналған д�ңгелек үстелде осы саладағы 
�зекті мәселелер мен нақты ұсыныстар қаралып, 
талқыланады.

Сонымен қатар «Қазақстан Республикасын-
да автомобиль жолдарын салу және пайдалану: 
ағымдағы жай-күйі, �зекті мәселелері мен олар-
ды шешу жолдары» тақырыбымен �тетін Үкімет 
сағатына дайындық аясында сенаторлардың 

«ҚазАвтоЖол» ҰК» АҚ басшылығымен кездесуі 
жоспарланған.

Алдағы бейсенбіде �тетін Сенат отырысында 
палата депутаттары «Түркістан қаласының ерек-
ше мәртебесі туралы» заңды және оған ілеспе 
«Қазақстан Республикасының кейбір заңнамалық 
актілеріне Түркістан қаласының ерекше мәртебесі 
және шетелдегі мәдениет орталықтары мәселелері 
бойынша �згерістер мен толықтырулар енгізу 
туралы» заңды қарайды.

Аталған заңның мақсаты – Түркістан қаласы-
ның Қазақстан Республикасының рухани-мәдени 
және тарихи орталығы ретіндегі ерекше мәрте-
бесін айқындайтын құқықтық негіздерді реттеу.

Нақты айтқанда, Түркістан қаласының тарихи 
ескерткіштері мен тарихи-мәдени мұраларын, 
оның ішінде Қожа Ахмет Ясауи кесенесінің күзет 
аймақтарында орналасқан тарихи нысандарды 
басқарудың, сақтаудың, оларды ұстап тұрудың 
тиімді жүйесін құру тетіктері айқындалады. Құ-
жаттағы бірқатар норма тарихи-мәдени мұраны 
сақтауға, дамытуға, жандандыруға және ұлттық 
қол�нерді �ркендетуге, сондай-ақ Түркістан қа-
ласының халықаралық ынтымақтастығын одан 
әрі жандандыруға арналған.

Бұдан басқа бюро отырысында осыған дейін 
Мәжілістен келіп түскен заңдар жұмыс үшін 
Сенаттың тұрақты комитеттеріне б�лініп берілді.

ОТЫРЫСТЫҢ
КҮН ТӘРТІБІН БЕКІТТІ
Сенат Спикері Мәулен Әшімбаевтың төрағалығымен палата бюросының 

отырысы өтті. Онда депутаттар 13 ақпанда болатын Сенат отырысының күн 
тәртібін бекітті және палатаның іс-шаралар жоспарын іске асыру аясындағы 
міндеттерді талқылады.

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
ауыл кәсіпкерлігін дамытуға қатысты тапсырмасына 
сәйкес, Зеренді ауданында ет-мал шаруашылығы 
кластері құрылады, оның орталығы «МБ-4» ЖШС 
ет комбинаты болады.

– «Ауыл аманаты» бағдарламасы ауыл кәсіпкер-
леріне 7 жылға 2,5 пайыз м�л шерлемемен ерекше 
несие шарттарын ұсынады. Бірақ бұл мемлекет 
тарапынан сыйлық емес, әр жұмсалған қаражат 
жіті бақылауда болады. Зеренді ауда нындағы ет 
кластерін дамытуға шамамен 450 мил лион теңге 
б�лінуде және бұл қаражат барлық тұрғынның мүд-
десіне қызмет етуі тиіс. Біздің міндетіміз – сіздерге 
вете ринарлық қызмет к�рсету, азықпен қам тамасыз 
ету, сондай-ақ логистика мен сату жүйелерін қалып-
тастыруда к�мек к�рсету, – деді �ңір басшысы.

Марат Ахметжанов аудан әкіміне және облыс-
тық Ауыл шаруашылығы және жер қатынастары 
басқармасы бас шылығына жағдайды қатаң бақы-
лауда ұстауды тап сырды, себебі жа уап кершілік 
айтарлықтай. Облыс әкімінің айтуынша, Айдабол 
ауыл  дық округінің барлық тұрғыны оң �зге рістерді 
сезінуі тиіс, ал жергілікті бюд жетке түсетін қосым-

ша салық тү сімдері маңызды мә селелерді шешуге 
септігін тигізеді.

«МБ-4» ЖШС басшысы Азамат Шалмағанбетов 
ет комбинатының қуаты қазір жартылай ғана пайда-
ланылатынын айтты. Кәсіпорын сапалы жергілікті 
шикізатқа мүдделі әрі мал шаруашы лығына вете-
ринарлық және зоотех никалық қызмет к�рсетуді 
қамтамасыз етуге дайын. Дұрыс қоректендірілсе, әр 
сиырдың т�лі күн сайын 600-800 грамм ғана емес, 
бір келіден астам салмақ қоса алады. Сонымен қатар 
ет комбинаты серіктестеріне жоғарырақ сатып алу 
бағаларын ұсынады.

– Біз құрама жемш�п зауытын салуды және 
боен қалдықтарын қайта �ңдеуді ұйымдастыруды 
жоспарлап отырмыз. Біздің мақсатымыз – �н-
дірістің жабық цикліне қол жеткізу, ол барлық 
қатысу шыға неғұрлым мол пайда әкеледі, – деді 
кәсіпорын басшысы.

Кездесуді қорытындылай келе аймақ басшысы:
«Бұл жобаның болашағы зор, оны дұрыс іске асы-
рып, кейін басқа аудандарға тарату – біздің басты 
міндетіміз», – деп алда тұрған жұмыс жауапкершілі-
гін тағы бір еске салды.

ЖАҢА МҮМКІНДІКТЕРГЕ 
ЖОЛ АШАДЫ
Ақмола облысының әкімі Марат Ахметжанов Айдабол ауылында «Ауыл 
аманаты» бағдарламасының қатысушыларымен кездесті.

Жеке медициналық кітапшаларды 
алу енді HR Enbek порталында онлайн 
режимінде қолжетімді.

Еңбек және халықты әлеуметтік қорғау минис-
трлігінің мәліметінше, HR Enbek еңбек ресурстары 
порталында «Қызметкердің жеке ісі» сервисінде жұ-
мысқа орналасу үшін қажетті медициналық кітапша 
қолжетімді болды. Құжат азаматтар үшін «Жеке 
медициналық кітапшалар» б�лімінде, сондай-ақ 
жұмыс берушілер үшін қызметкерлердің келісімін 
ала отырып, сұрау салу арқылы қолжетімді.

2025 жылғы 1 қаңтардан бастап Денсаулық 
сақтау министрлігі жеке медициналық кітапша-
лардың (санитарлық кітапшалардың) электрондық 
форматын енгізді.

«Электрондық жүйе қызметкерлердің 15 сана-
тын қамтиды, оның ішінде қоғамдық тамақтану, 
дәріханалар, санаторий қызметкерлері, сондай-ақ 

қызмет к�рсету саласының жұмыскерлері мен 
медициналық персонал бар. Бұл санаттар үшін 
тұрақты физикалық тексерулер жылына бір рет 
немесе алты айда бір рет �ткізіледі. Бұдан кейін 
санитарлық кітапшаның электрондық нұсқасы HR 
Enbek порталына енгізілді, бұл жұмыс істеу үшін 
тұрақты медициналық тексеруден �туді қажет ететін 
азаматтардың жұмысқа орналасуын жеңілдетуге 
тиіс», – делінген министрлік хабарламасында.

Жеке тұлғаның үшінші тұлғаларға беру үшін 
дербес деректерді �ңдеуге келісімі мобильді азамат-
тар базасында тіркелген қызметкердің н�міріне 
SMS жіберу арқылы Цифрлық даму, инновациялар 
және аэроғарыш �неркәсібі министрлігінің дербес 
деректеріне қол жеткізуді бақылау сервисімен жү-
зеге асырылатынын атап �ту қажет. Сондай-ақ бұл 
келісу HR Enbek порталында немесе AppStore және 
GooglePlay арқылы жүктеуге болатын мобильді қо-
сымшасында ЭЦҚ к�мегімен беріледі.

МЕДИЦИНАЛЫҚ КІТАПША 
АЛУ ЖЕҢІЛДЕДІ

Іс-шара барысында Қазақстан мен Ресейдің 
екі жетекші сараптамалық орталықтары екі ел ара-
сындағы ынтымақтастықтың даму динамикасын 
талқылап, екіжақты күн тәртібінің негізгі бағыттары 
бойынша сарапшылық диалогті тереңдету қажет-
тілігін атап �тті. Сонымен қатар халықаралық және 
�ңірлік қауіпсіздіктің �зекті мәселелері бойынша 
пікір алмасты.

Президент жанындағы ҚСЗИ директоры Ер-
кін Тұқымов екіжақты қарым-қатынастардың оң 
динамикасын және түрлі деңгейдегі кездесулердің 
тұрақты сипатына назар аударды. Оның айтуынша, 
Қазақстан мен Ресей арасындағы стратегиялық 
әріптестіктің беріктігі – Еуразия кеңістігіндегі 
тұрақтылықтың басты факторларының бірі.

«Заманауи жағдайда біз бір-біріміздің мүдде-
лерімізді ескеріп, құрметтеуге ерекше назар аударуы-
мыз керек. Теңдікке негізделген әріптестіктің басты 

қағидалары – �зара сенім мен ұлттық мүдделерді 
құрметтеу – жаңа мағынаға ие болуда», –деді 
Е. Тұқымов.

ҚСЗИ директоры 2025 жыл екі ел арасындағы 
әріптестіктің дамуы үшін маңызды мерейтой – 
Қазақстан Республикасы мен Ресей Федерациясы 
арасындағы Қазақстан-Ресей мемлекеттік шекарасы 
туралы шартқа 20 жыл толатынын еске салды. Бұл 
мерейтойға елдер тұрақты саяси диалогтің арқасын-
да қалыптасқан тығыз әрі нәтижелі ынтымақтас-
тықпен жетті.

Е.Тұқымов Қазақстан мен Ресей арасындағы 
стратегиялық қарым-қатынастардың жаңа кезеңінде 
сараптамалық ынтымақтастықтың маңызды р�л 
атқаратынын атап �тті. Зияткерлік дипломатия бұл 
үдерісте ерекше р�л атқарып, елдеріміз арасындағы 
ынтымақтастықты нығайтуға айтарлықтай үлес 
қосады.

САРАПШЫЛЫҚ ДИАЛОГ 
ТЕРЕҢДЕЙДІ
Қазақстан Республикасының Президенті жанындағы Қазақстанның 

стратегиялық зерттеулер институты (ҚСЗИ) мен Ресей Ғылым академиясының 
Әлемдік экономика және халықаралық қатынастар институты (РҒА ӘЭХҚИ) 
сараптамалық кездесу өткізді.

Бас прокурор Берік Асылов балалар-
дың қауіпсіздігін қамтамасыз ету және 
оларға қатысты құқықбұзушылықтардың 
алдын алу мақсатында прокуратура қа-
былдап жатқан кешенді шаралар туралы 
айтты.

«Бақытты және қауіпсіз балалық шақ» жобасы 
аясында прокурорлар балаларға қатысты қауіп не-
месе зорлық-зомбылық фактілерін анықтау үшін 
63 мыңнан астам отбасына барды.

– Қамқоршыларға, асырап алушыларға, ата-
аналарға және басқа да тұлғаларға қатысты 93 сотқа 
дейінгі тергеп-тексеру басталды. 11 мың ата-ана мен 
заңды �кілдер бала тәрбиелеу міндеттерін тиісінше 

орындамағаны үшін әкімшілік жауапкершілікке 
тартылды. Сонымен қатар аса ауыр жағдайға тап 
болған 342 бала қолайсыз отбасылардан мемлекет 
қамқорлығына алынды, – деді Берік Асылов.

Ал URPAQ жобасы отбасылардағы жасырын 
зорлық-зомбылық түрлерін анықтауға бағытталған. 
Ол зардап шеккендерге психологиялық және заңдық 
қолдау к�рсету бойынша кешенді к�мекті қамтиды.

Қысқа уақыт ішінде оқушылар мен мұғалімдер 
тарапынан болған бұзақылық пен буллинг туралы 
1 809 хабарлама түсті. Тексеру нәтижелері бойынша 
192 адам әкімшілік жауапкершілікке тартылды;  
1 617 адаммен профилактикалық әңгімелер мен 
түсіндіру жұмыстары жүргізілді.
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Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев жақында �ткен Үкіметтің кеңейтілген 
отырысында тікелей сайланған әкімдердің 
жаңа санаты – сай ланбалы басқарушылар 
пайда болғанын атап �тті. Олардың арасында 
мұғалімдер, дә рігерлер және мемлекеттік 
қызметте тә жірибесі жоқ басқа да мамандар 
бар. Сон дықтан Президент «AMANAT» 
пар тия сының тәжірибесін ескере отырып, 
«)кімдер мектебі» оқу жобасын іске қосуды 
тапсырды.  

 «)кімдерді тікелей сайлау – бұл Пре-
зиденттің негізгі реформаларының бірі, 
елді одан әрі демократияландыру жолын-
да ғы үлкен қадам. Қоғам сайланған әкім-
дер мен бірге �зекті мәселелерді шешуге 
бел сенді түрде кірісе бастады. Сайлауда 
же ңіске жеткендердің басым к�пшілігі – 
біздің партияның �кілдері. Енді олардың 
басты міндеті – сайлаушылардың сені мін 
ақтау. Мемлекет басшысының тапсырмасы-
на сәйкес, партия Үкіметпен бірлесіп, 
сай ланған әкімдерді жаңа құзыреттерге, 
заңдармен және бюджетпен жұмыс істеуге 
үйрететін болады. Мұның барлығы халық-
тың �мір сүру сапасын жақсарту үшін 
күнделікті жұмыста к�мектеседі», – деді 
Ерлан Қошанов.

Мәжіліс Спикері ауылды жан-жақты 
дамыту – Мемлекет басшысы саясатының 

басымдығы екенін атап �тті. Осыған 
байланысты былтыр «AMANAT» партиясы 
елдің барлық �ңірінде жаңадан сайланған 
ауыл әкімдерінің форумдарын �ткізді. Бұл 
іс-шараларға облыс әкімдері қатысып, 
сайланған басшылардың алғашқы жұмыс 
қорытындылары жасалды. Ауыл әкімдерінің 
�кілеттіктерін кеңейту, соның ішінде 
олардың бюджеттерін ұлғайту бойынша 
ұсыныстар әзірленді. Атап айтқанда, енді 
ауыл әкімі к�ше саудасы, қоғамдық орын-
дарды реттеу мәселелерін әкімшілік тұрғыдан 
басқара алады, сондай-ақ ауыл бюджетіне 
жеке және заңды тұлғалардың мүлік, жер, 
к�лік салықтары түседі.

4з кезегінде Үкіметтің 4ңірлік саясат 
ж�ніндегі жобалық кеңсесін басқаратын 
вице-премьер Қанат Бозымбаев ауылдық 
әкімдердің дербестігін күшейту бойынша 
жүйелі шаралар қабылданатынын атап 
�тті. Цифрландыру арқылы әкімдер 
бірыңғай ақпараттық жүйелерге қол 
жеткізіп, тұр ғындардың саны, мал басы, 
жеке қосалқы шаруашылықтардың жағдайы 
және басқа да параметрлер бойынша толық 
статис тикалық ақпаратқа ие болады. 
Вице-премьер дің айтуынша, әкімдерде 
жеткілікті қаржылық құралдар болуы 
маңызды, сонда олар қажетті нәтижеге 
қол жеткізе алады.

«AMANAT» партиясы бастамашылық 
еткен және Үкімет пен Мемлекеттік қызмет 
істері агенттігі бірлесіп іске асырып отыр ған 
«)кімдер мектебі» жобасы 2 400-ден астам 
аудандық және ауылдық округ әкімдерін 
қамтиды. Оқу курсы, басқа да тақырыптармен 
қатар ауылдық округтердің экономикалық 
даму бағдарламаларын әзірлеу және оларды 
тәжірибеде қолдану әдістемесін үйретуге 
бағытталған. )кімдер �з ауылдарының 
экономикалық ма ман дандырылуын 
анықтауды, сондай-ақ �нім �ндіруден бастап, 
оны сертификаттау мен сатуға дейінгі тікелей 
тізбекті құруды үйренеді.

«Қарызсыз қоғам» жобасының атқару-
шы директоры Олжас Ордабаев қа зақ стан-
дықтардың қаржылық сауаттылығын 
арт тыру бойынша атқарылған жұмыстардың 
нәтижелерімен және алдағы жоспарлармен 
б�лісті. Соңғы екі жыл ішінде 840 мың 
адам оқытудан �тті, оның ішінде 70 мыңы 
заңгерлік к�мек алды. Енді жобаны ке ңейту 
мақсатында офлайн оқытумен қа тар, курстар 
онлайн форматта да қол жетімді болады. 
Сонымен қатар заңгерлік кеңесті міндетті 
оқусыз алуға мүмкіндік туады, ал халықтың 
ыңғайлылығы үшін «Қарызсыз қоғам» 
жобасының Сall-орта лығы ашылады.

Мамыр айының соңына дейін Үкіметтің 
4ңірлік саясат ж�ніндегі жобалық кеңсесі 
«AMANAT» партиясымен бірлесіп, елдегі 
барлық ауылдық округтің экономикалық 
даму бағдарламаларын әзірлейді және 
әкімдерді олардың бағдарламаларын іске 
асыру барысында сүйемелдейтін болады. 
Сондай-ақ орталық жеке қосалқы шаруа-
шылықтарда �ндірілген �німдерді серти-
фикаттау және оларды ұйымдасты рыл ған 
сатып алулар мен сауда желілері арқылы 
сату мәселелерімен айналысады.

�.САМАТҰЛЫ

«ӘКІМДЕР МЕКТЕБІНІҢ» ЖҰМЫСЫМЕН ТАНЫСТЫ
«AMANAT» партиясының базасында Үкіметтің Өңірлік саясат 
жөніндегі жобалық кеңсесі Сараптамалық орталығы ашыл-
ды. Ол «Әкімдер мектебі» жобасын жүзеге асырумен, басқару 
процестерін цифрландырумен, аудандық және ауылдық округ 
әкімдеріне экономикалық даму бағдарламаларын іске асыруға 
көмектесумен айналысады. Орталықтың жұмысымен Мәжіліс 
Спикері, «AMANAT» партиясының Төрағасы Ерлан Қошанов 
танысты. Іс-шараға Премьер-Министрдің орынбасары Қанат 
Бозымбаев қатысты.

(Басы 1-бетте)

ЗЕЙНЕТТЕ ЖАЛҒАСҚАН 
«БЕЙНЕТ»

Статистика к�рсеткендей, мұндай қарт 
қазақстандықтардың саны екі жыл ішінде 
экономиканың барлық салаларында �сті. 
Айырмашылық динамикада ғана. Мысалы, 
құрылыс, мемлекеттік басқару, қаржы 
секторында жұмыс істейтін зейнеткерлер 
саны 3 есе, к�лік және логистика саласы, 
сауда, әлеуметтік салаларда 2 есе к�бейген.

Еңбек нарығында егде жастағы азамат-
тардың �зіндік орны бар. Олардың ең үлкен 
тобы зейнетке шыққан және 65 жасқа 
дейінгі жандардан құралған, ал сирек кез-
десетін санат – 85 жастан асқан жұмысшы 
қариялар. 2023 жылы осы топтағы 700-ден 
астам ата-әжелеріміз жұмысын жалғастыруы 
к�ңілімізге қаяу ұялатып отыр. Себебі бұл 
сан бұрынғы жылдармен салыстырғанда 
күрт �скен. Тіпті, үш жыл бұрын 85 жастан 
асқан еңбеккерлер мүлде болмаған еді. 
Мұндай құбылыс уақыт пен қоғам �згерісін 
к�рсетіп тұрғандай. Қартаю – табиғи үрдіс, 
әйтсе де заман шындығы шымбайға бата-
ды. 4йткені адамдардың орташа жасы 
ұл ғайғанымен, оған қоса бел бүгіп еңбек 
ете тін күндері де к�бейіп келеді. Бұл қа-
жеттілік пе, әлде таңдау ма? Ойлануға 
тұрарлық сұрақ.

Ranking сараптама орталығының 
мамандары зейнеткерлікке шыққан 
қазақстандықтардың негізгі б�лігі жастарға 
тәжірибе беру мақсатында жұмысын жал-
ғастырады деген гипотезаға талдау жүргізеді. 
Сонымен, ҰСБ есептері к�рсет кендей, был-
тырғы жылдың қыркүйек айының қо ры-
тындысы бойынша 65 жастан асқан бар лық 
жұмысшылардың жартысынан к�бі (59,1%) 
біліктілігі жоқ жұмысшылар қатарын 
толықтырған. Бұл к�рсеткіш 69,3 мың адамды 
құрайды. Олардың негізгі б�лігі шаруа 
қожалықтарындағы біліктілігі жоқ жұмыс 
күшіне — малшы, шопан, сауыншы және 
тағы басқаларына қатысты. Егде жастағы 
зейнеткерлер тазалаушы болып немесе қызмет 
к�рсетуші персоналдың басқа да жұмысын 
атқарды. Екі жылдың ішінде мұндай 
қызметкерлердің саны бірден 22 есеге — 339-
дан 7,6 мың адамға дейін �с кен. Ал 65 жастан 
асқан к�ше саудагерлері 13 есе — 395-тен 5,2 
мың адамға дейін ұл ғайған. Біліктілігі жоқ 
қоқыс жинаушылар саны 79,1% - ға, яғни 
3,7 мың адамға дейін артқан. 

Тәуелсіз сарапшы, экономист, Мақсат 
Халықтың пайымдауынша, мемлекет жақын 
аралықта жаңа жұмыс орындарын ашуды 
қолға алмаса, қордаланған мәселе жастарды 
жұмыссыз қалдыруы мүмкін. 

– Отандық еңбек нарығында онсыз да 
жұмыссыздық үлкен мәселе. Ресми ста-
тистика бойынша бұл 5 пайыз деп келтіріледі, 
ал ол 500 мыңға жуық адамның жұмыссыз 

екенін к�рсетеді. Бұл тек жұмыспен қамту 
орталықтарында тіркелген азаматтардың 
саны. Одан б�лек, жұмыссыз бірақ ешқандай 
ресми орталықта тіркелмеген жандарды 
да к�птеп кездестіруге болады. Соның 
ішінде жастар арасында жұмыссыздық 
деңгейі артып келеді. 2000-жылдары бізде 
«беби-бум» болғанын білесіздер. Сол 
азаматтар бүгінде ер жетіп, еңбек нарығына 
араласа бастады. Дегенмен бұл жастар үшін 
қолында дипломы болса да, екі қолға бір 
күрек табу қиын. 4йткені к�птеген мекемеде 
тәжірибесіз маманды жұмысқа алмайды, 
кем дегенде 2 жыл жұмыс �тілін сұрайды. 
Бұл тенденция одан әрі де жалғасып жатыр. 
4йткені ЖОО түлектерімен қоса мектеп 
бітіріп, бірақ оқуын жалғастырмай қалған 
азаматтардың орта есебін шығарсақ, 
шамамен 300 мыңдай адам еңбек нарығына 
шығады. Егер 2-3 жыл к�лемінде бұл мәселе 
шешімін таппай қордаланып қалса, олардың 
да к�лемі 1 млн адамға жуықтап қалады. 
Сондықтан зейнетке шыққан жандардың 
еңбегін одан әрі жалғастыруы жұмыс 
орындарының босамауына да ықпал етеді 
деуге негіз бар, – дейді сарапшы.

Ал экономист Бауыржан Ысқақовтың 
пікірінше, бұл мәселелердің шешімін табуы 
үшін мемлекет қандай да бір стратегиялық 
жоспар әзірлеуі қажет. Біріншіден, жастар 
үшін жаңа жұмыс орындарын ашу, жастардың 
тәжірибесі мен біліктілігін жетілдіруге 
бағытталған жобалар к�п болуы қажет.

– Қазақстандағы жиынтық зей нет-
ақының орташа м�лшері 132 мың теңгені 
құрайды. Бұл Еңбек және халықты 
әлеуметтік қорғау министрлігінің ақпараты. 
Соңғы уақытта жұмыс істейтін зейнеткер-
лер санының артып келе жатқанын білеміз. 
Бұл к�птеген факторға байланысты, соның 
ішінде экономикалық, әлеуметтік, де-
мографиялық аспектілерді атап �туге 
болады. Дегенмен бірінші кезекте зейнетақы 

жүйесінің тұ рақсыздығы дер едім, яғни 
сол азаматтардың зейнетақысы күнк�ріс 
деңгейін қамтамасыз етуге жеткіліксіз 
болуы мүмкін. Осыған байланысты к�птеген 
азамат зейнетке шыққаннан кейін де 
жұмысын жалғастыра береді. Бізде орташа 
жалақының �зі жоғары емес, ал зейнетке 
шығар кезінде оның бар лығы ескеріледі 
және зейнетақы м�л шеріне тікелей әсер 
етеді, – дейді ол. 

Бұл да жастардың нарыққа тез дағ-
дыланып кетуіне мүмкіндік береді. Сонымен 
қатар кәсіпкерлікке ынталандыру қажет. 
Одан б�лек, зейнетақы м�лшері жоғары 
болса, қария қызметкерлер де жастарға 
бәсеке болмауға ұмтылар еді. Сондықтан 
сарапшы зейнеткерлердің де табысы 
индексациядан �тіп тұруы керек деген 
қорытындыға келді. «Қария кісілерге ар-
налған технологиялық әртүрлі дағдыны 
меңгеру жолдарын қамтамасыз ету, сондай-
ақ жастар мен зейнеткерлер арасында 
тәжірибе алмасуға бағытталған жобалар 
жүзеге асырылса, нұр үстіне нұр болар 
еді», – дейді Бауыржан мырза.

ҚАМСЫЗ ҚАРИЯ ДА ҚОҒАМНАН 
ҚОЛ ҮЗБЕУІ КЕРЕК

Статистика бюросының деректерінен 
мынадай тенденцияны байқауға болады. 
Екі жыл ішінде елімізде денсаулық сақтау 
және білім беру саласында 65 жастан асқан 
мамандар саны күрт қысқарды. Бірақ 
бизнесте және әкімшілікте жұмыс істеген 
егде жастағы мамандар-кәсіпқойлар саны 
едәуір �сті. Мұндай жұмыс істейтін зей-
неткерлер еңбек нарығында 8 мыңнан 
астам адамды құрады. Айтпақшы, ше неу-
ніктердің �здері де 65-ші туған күнінен 
кейін жұмысын жалғастыруға қарсы 
болмайды. Екі жыл бұрын елде тек 58 жұмыс 
істейтін жоғары буын басшылары, заң 
шығарушылар мен мемлекеттік қызметкерлер 
болған. 2024 жылдың қыркүйек айының 
қорытындысы бойынша олардың саны 423 
адамды құрады.

Сонымен қатар Ұлттық статистика 
бюросының мәлімдеуінше, 2023 жылы 60 
жастан асқан респонденттердің 77,1%-ы 
�здерін орта тапқа жатқызған екен. Бұл 
2019 жылмен салыстырғанда бірнеше 
пайызға артқан. Осы жас тобындағы 
респонденттердің тағы 17%-ы олардың 
қауіпсіздігі орташа деңгейден жоғары 

екенін, ал 3,2%-ы �здерін салыстырмалы 
түрде ауқатты адамдар деп санайтынын 
жеткізген. Сауалнамаға қатысқандардың 
0,1%-ы �здерін кедей деп санаған.

Мақсат Халық орташа �мір сүру жасы 
ұзарған сәтте мемлекет қариялардың 
қарттығын да дұрыс жоспарлағаны абзал 
дейді. 4йткені қамсыз қарттыққа қол 
жеткізсе де, қоғамнан алшақтап қалу 
адамның санасына ауыр салмақ болады.

– )рине, елімізде егде жастағы жұ-
мысшылар санының артуына орташа �мір 
жасының ұзаруы әсер етіп отыр. Соның 
ішінде әлеуметтену мәселесінің де ықпалы 
жоқ емес, �йткені жұмыссыз қалған немесе 
зейнеткерлікке шыққан азаматтар тезірек 
қартаяды. )сіресе, қоғамнан оқшауланып, 
�мірде �зін бақытсыз сезінетін жағдайлар 
да жиі кездесіп жатады. Сондықтан азамат-
тар зейнетке шыққан күннің �зінде қандай 
да бір жұмыспен қамтылса екен деген ой 
бар, – дейді маман. 

Оның пайымдауынша, елімізде жиі 
жасалатын той-томалақтардың к�бі қария-
лардың к�ңілін аулауды мақсат тұтады.

– Мысалы, Жапонияда орташа �мір 
сүру ұзақтығы 90 жасты құрайды. Олар 
зейнеткерлердің қоғам �мірінен тыс қалып 
қалмауы үшін к�птеген шешім қарастырған. 
)сіресе, қариялардың таңнан кешке дейін 
жаны мен тәнінің саулығын сақтауға ба-
ғытталған әртүрлі орталықтар кездестіре 
аласыз. Одан б�лек, �з салалары бойынша 
әртүрлі коммунити құрып, сол жерде зерт-
теумен айналысып, шығармашылығын да 
тоқтатпайды. Егер ұсыныстары болса, оны 
мемлекеттік дәрежеде талқылауға және 
заңдарға �згерту енгізу үшін түрлі бастама 
к�теруге қабілетті. Осы тұрғыдан алғанда, 
бұл азаматтар қартайса да, ақыл-ой еңбегімен 
және басқа да еңбек �німділігімен қоғамның 
дамуына �з үлесін қосуды тоқтатпайды. 
Ал біздің елде керісінше, зейнетке шыққан 
қарттарымыз қоғамнан ысырылып қалғандай 
күй кешеді. Тіпті, кейде той-томалақтың 
да сол қарттарымыз үшін �ткізіліп жататынын 
к�реміз. Сондай жиындарда ол кісілердің 
әлеуметтенуге, қоғамға араласуға мұқтаж 
екенін байқаймыз, – дейді ол.

4зге елдерге к�з жүгіртер болсақ, 2022 
жылы Жапонияда әрбір 100 жұмысшыға 
шаққанда 55 зейнеткерден келсе, Италияда 
бұл к�рсеткіш 41-ге жеткен. Ал болжамдарға 
сүйенсек, 2050 жылға қарай бұл сан 
сәйкесінше 81 және 74 жасқа дейін ұлғаяды. 
Мұндай демографиялық �згерістердің 
салдары тек осы елдермен шектелмей, 
ал дағы онжылдықтарда Қытай мен АҚШ 
секілді ірі мемлекеттерге де әсер етпек. 
Бүгінде бұл елдерде халықтың орташа жасы 
салыстырмалы түрде жас болғанымен, 
уақыт �те келе қартаюдың жаңа толқынына 
тап болары анық.

)сіресе, Қытай мен Оңтүстік Корея 
де мографиялық құбылыстарды ең қарқынды 
бастан �ткеретін елдердің қатарында. Қы-
тайдың бір кездері енгізген «бір бала саясаты» 
бүгінгі күні �зінің кері әсерін тигізуде – бұл 
шара халықтың қартаюын тежей алмады, 
керісінше демографиялық тепе-теңдікті 
бұзып, жұмыс күші тапшы лығын туындатты. 
Ал Оңтүстік Кореяда туу к�рсеткіші әлемдегі 
ең т�мен деңгейге дейін түскен. Қалыптасқан 
дәстүрлі жүйе, әсіресе әйелдерді мансап 
пен жеке �мір арасында таңдау жасауға 
мәжбүр етіп, отбасын құруға деген ұмтылысты 
бәсеңдетіп отыр.

БІРІ МІНІП «ЕҢБЕКТІҢ» КЕМЕСІНЕ, 
БІРІ КҮТІП, ӘНЕКИ ЖАҒАДА ТҰР...
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Кәмила 
ДҮЙСЕН

ҰСБ есептері көрсет кендей, был тырғы жылдың 
қыркүйек айының қо ры тындысы бойынша 65 
жастан асқан бар лық жұмысшылардың жарты-
сынан көбі (59,1%) біліктілігі жоқ жұмысшылар 
қатарын толықтырған. Бұл көрсеткіш 69,3 мың 
адамды құрайды. Олардың негізгі бөлігі ша-
руа қожалықтарындағы біліктілігі жоқ жұмыс 
күшіне — малшы, шопан, сауыншы және тағы 
басқаларына қатысты. 
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МІНБЕР

Тағы бір мән беретін мәселе бар: 
Үкі  мет тің кеңейтілген отырысында қо-
с ымша құн салығын к�теруге қатысты 
ұс ы н ыс айтылғаны баршаға аян. Бұл 
жайт қоғамда қызу талқыланды. Қарапай-
ым жұртшылықтан бастап сарапшыларға 
дейін осыған қатысты ойларымен б�лісті. 
Президент те аталған мәселеге жіті к�ңіл 
б�ліп, �ткен аптада отандық бизнес 
�кіл дерімен кездесуде �зінің пікірін 
жеткізді. Мемлекет басшысы кез келген 
реформаны жан-жақты сараптап, бай-
ып пен жүргізген ж�н екенін атап �тті. 
Пре зидент бұл тарапта түрлі нұсқаны 
қарастырып, қосымша құн салығының 
м�лшерлемесі сараланып белгіленуге 
тиіс екеніне ерекше мән берді. Үкіметтің 
бұл бағыттағы жұмысы бизнес, қоғам, 
сарап шылар мен депутаттардың, яғни 
барлық тараптың пікірі ескеріле отырып 
жалғасуы керегін қадап айтты.

Осылайша, Мемлекет басшысы стра-
те гиялық бағыттарды белгілеп, желдің 
қай жақтан соғатынын, оған қарсы амал-
дарды санамалап айтып берді. Енді Үкі-
мет мүшелері мен басқа да тиісті ор гандар 
осы міндеттерді орындауға жан-тәнімен 
кірісіп, бүкіл күш-жігерін жұ мыл дыр уы 
керек. Бұл ретте Президент эко номиканың 
барлық саласына ин вес тиция тартудың 
�те �зекті екенін атап к�рсетті.

– Шынында, Қасым-Жомарт Тоқаев 
шетелден инвестиция тарту ж�нінде жиі 
айтты. Жалпы, елімізде қазіргі инвестиция-
лық климат қандай?

– Мемлекет басшысының бастама-
сымен елімізде Инвестициялық штаб 
құ ры л ғанын жақсы білесіздер. Бұл бюро-
кратиялық кедергілерге, топтық мүдделерге 
қарсы тұратын, құқықтық тұрғыдан 
ин вес торды қорғай алатын қабілетке ие 
институтқа айналуға тиіс. Штабтың 
тиімді жұмыс істеуіне қажетті барлық 
жағдай жасалып, оның орындалуын 
Қасым-Жомарт Кемелұлы тікелей 
бақылауында ұстап отыр. Дегенмен 
Президент Үкіметтің міндеті инвесторлар-
дың жекелеген мәселелерін шұғыл шешу 
ғана емес, еліміздегі жалпы инвестициялық 
ахуалды жақсарту екенін ерекшелеп 
айтты. Былтыр жыл соңында республика-
лық басылымдарға жазған мақаламызда 
да атап �ткенбіз, Президент 2024 жылы 
жиырмадан астам мемлекетке сапармен 
барды. К�птеген халықаралық жиынға 
қатысты. Соның бәрінде ең әуелі мемле-
кеттер басшыларымен және шетелдік 
бизнес �кілдерімен кездесіп, еліміздегі 
шешімін таппай жатқан салаларға қаражат 
тартуға тікелей бастамашы болып келеді. 
БҰҰ мәліметтеріне сәйкес, Қазақстан 
экономикаға инвестиция тарту к�рсет-
кіштері бойынша айтарлықтай табысқа 
қол жеткізді. Бірақ Президент оған тоқ-
мейілсуге болмайтынын жеткізді. =йткені 
біріншіден, елімізде бюджет тапшылығы 
орын алып отыр. Инвестицияның азаюын 
бюджет есебінен �теу қысқамерзімді 
ғана нәтиже беретінін тілге тиек етті. 
Сол себепті �ңірлерге, Алматы қаласына 
құйылатын шетел инвестициясын арттыру 
міндеті қойылды. Үкіметтен барлық 
деңгейде, яғни орталық болсын, ірі 
қалаларымыз болсын, �ңірлеріміз болсын, 
инвестор әкелуге қолайлы жағдай жасай-

тын біртұтас экожүйе құру талап етіледі. 
Екіншіден, қазір әлемде сирек кездесетін 
металдарды �ндіру мен �ңдеуге артып 
келе жатқан сұранысты тиімді пайдалану 
керек. Осы мақсатта еліміздің әлеуетін 
дұрыс іске асырған ж�н. Мәселен, Үкімет 
басшысы елімізде аталған бағытта 17 кен 
орны ашылғанын айтты. Оның ішінде 
литийдің орны ерекше. Міне, осы салаға 
инвестиция тартылса, озық технологиялар 
келсе, шетелдік және отандық инвестор-
ларға бірдей жағдай жасалса, еліміздегі 
инвестициялық климатты айтарлықтай 
жақсарта түсетіні анық. Қазір бұл тарапта 
геологиялық барлау жұмыстарын жүргізу 
үшін инвесторларға үлкен мүмкіндік 
беріліп отыр. Яғни, олар �з шығындары 
есебінен әрі барлау жүргізеді, әрі жер 
қой нау ын пайдалану құқығына ие болады. 
Осы ретте елімізде Жер қойнауын пайда-
лану бойынша реформа жүргізіліп, оның 
заң намалық платформасы әзірленіп 
жа тыр. Жалпы былтырғы құйылған қар-
жы к�лемі алдыңғы жылмен салыстырғанда 
шетелдік инвестицияның біршама кемі-
генін к�рсетеді. Бұл – түсінікті. Себебі 
қазір дүниежүзі бойынша инвестицияға 
талас жүріп жатыр. Елдің орнықты да-
му ын қамтамасыз етуде инвестицияның 
р�лі �те үлкен. Мемлекет басшысы эко-
номикаға инвестиция тарту еліміздің 
әлемдік картадағы орнын анықтайтынын 
айтып, бұл істің мәні зор екенін жеткізді.

– Инфрақұрылымды дамыту мәселе-
лерінде айтылған жобалар қаншалықты 
орындалады?

– Кейінгі жылдары еліміздің бірқатар 
қаласының жылу жүйелері қыстың к�зі 
қырауда апатқа ұшырағаны қоғамға 
мәлім. Мұндай оқиғалардың елдің бе-
деліне нұқсан келтіретіні де күмәнсіз. 
Осы орайда Президент нарық талабына 
сай тариф саясатын қайта қарауды 
тапсырды. =йткені ТМД елдеріндегі баға 

екені белгілі. Яғни, уранға бай елміз. 
Сонымен қатар электр желілерін біріктіру, 
газ-бу қондырғылары мен құбыр 
желілерінің құрылысын аяқ тау туралы 
нақты тапсырмалар жүктелді.

Қазақстан соңғы жылдары к�лік-
транзит инфрақұрылымы бойынша �те 
ауқымды жобаларды жүзеге асырып 
жатыр. Қытайдан Еуропаға жеткізілетін 
жүк тасымалының Қазақстан аумағы 
арқылы �туін қамтамасыз ету үшін 
авто к�лік жолдарымен бірге темір жол-
дар, теңіз арқылы тасымалдау ісі жолға 
қойылып, к�птеген нысан пайдалануға 

жүк және жолаушылар терминал дарын, 
логистикалық орталықтарын, заманауи 
қызмет к�рсету орындарымен қамтылған 
толық экожүйені құруды мін деттеп отыр. 
Бұл салаларда да Қазақстан �зінің 
экономикасына тиесілі пайдадан қағылмауы 
қажет. Қауіпсіздік Кеңесінің алдағы 
отырысы осы к�лік-тран зит, логис тикалық 
әлеуетті дамыту тақырыбына арналады. 

– Цифрландыру саласында жетекші 
р�лге ие бола аламыз ба?

– Қазір әлемдік сауда электронды 
жүйеге к�шкені белгілі. Еліміз мемлекеттік 
қыз мет к�рсету саласын цифрландыру 

қатерлер де бар. Қазіргі кезде кибералаяқ-
тық тан қорғану мәселесі �те маңызды. 
Осы қыл мыстық істердің 80 пайызының 
әшкерелен бей қалуы арнайы құзырлы 
органдарымыз дың цифрлы әлеуетін әлі 
де жетілдіруін қажет етеді. =йткені 
мемлекет үшін азаматтардың қауіпсіздігі 
ең басты орында болуы керек.

– (леуметтік салада мемлекет қолдауы-
мен іске асырылып жатқан жобалар туралы 
нақты не айтар едіңіз?

– Президент мемлекеттің әлеуметтік 
міндеттемелерді орындауына баса мән 
береді. Бұдан бұрынғы несиелердің белгілі 
бір б�лігін �теу, атаулы әлеуметтік к�мек 
беру, жәрдемақы беруді жүйелеу сынды 
халық к�ңілінен орын алған бастама-
ларынан б�лек, қазіргі кезде денсаулық 
сақтау мен білім және ғылым салаларын-
дағы жобаларды әділ қаржыландыруға 
назар аударып отырғанын атап айту 
керек. Оның барлығы заңнамалық тұр-
ғыдан негізделді. Ауылдарда алғашқы 
дәрігерлік к�мек к�рсететін 460 нысан 
пайдалануға берілді. Тағы 200-ге жуық 
нысан жыл соңына дейін беріледі. Биыл 
32 ауруханаға ж�ндеу жүргізілмек. 
Президент осы ауқымды жұмысты 
ширатуға тапсырма берді. Сонымен қатар 
келесі жылы барлық аудандық аурухана-
ларға жаңғырту жұмыстары жүргізіледі. 
Осыған дейін ел к�ңілінен орын алған 
«Жайлы мектеп» жобасы биыл аяқталады. 
Оның басым б�лігіне сыбайлас жемқорлық 
фактілерінен �ндірілген қаржы пайдалан-
ылғаны белгілі. Үш жыл ішінде Президент 
тапсырмасымен тағы 1 300 мектеп жаң-
ғыртылады. Ең бастысы, биыл «Жұмысшы 
мамандықтары жылы» деп жарияланды. 
Атаулы жыл аясында сұранысқа ие кадр-
лар даярлауға, еңбек адамының абыройын 
арттыруға үлкен мән беріледі. Мемлекет 
басшысы азамат тардың �ті нішіне құлақ 
асу қажеттігін айтты. =йткені әр �тініштің 
артында адам тағдыры бар. Бұл ретте 
мемлекеттік аппараттың тиімділігін 
арт тыру міндеті қойылып отыр.

– Президент баяндамасында к�пшіліктің 
назарын аударғаны – елімізді лақап ат-
пен атаушыларға қатысты с�зі. Мемлекет 
бас шы сы елдің бет-бейнесін қалыптастыруда 
қоғамдағы барлық үдерісті қадағалайтынын 
байқадық...

– Eлбетте. Қазір адамдар әлеуметтік 
желілердегі қажетті-қажетсіз ақпарат 
тасқынынан �зін қорғай алмай, сана 

ЖАУАПКЕРШІЛІК ЖҮГІ 

ЖЕҢІЛ БОЛМАЙДЫ

Берік У(ЛИ, 
Қазақстан Республикасы Президентінің кеңесшісі – Баспас�з хатшысы:

(Басы 1-бетте)

Қазір әлемдік сауда электронды жүйеге 
көшкені белгілі. Еліміз мемлекеттік 
қыз мет көрсету саласын цифрландыру 
бағытында үлкен жетістікке жетіп отыр. 
Бұл тарапта көптеген дамыған елдердің 
цифрлы жүйесінен озық екенімізді 
мақтанышпен айтуға болады. Дегенмен 
бұл сәт сайын дамитын сала болған-
дықтан, ақпараттарды қорғау, аталған 
экожүйені ұдайы дамыту ісі өте өзекті.

берілді. Мемлекет басшысы Үкіметтің 
кеңейтілген отырысында Транскаспий 
бағдарын дамыту аясында «Мойынты – 
Қызылжар» бағытында жаңа темір жол 
құрылысын бастауды, Қызылжар беке-
тінен Ақтау портына дейінгі күре жолдың 
к�птеген учаскесін жаңғыртуды тапсыр-
ды. Сонымен қатар «Алтынк�л – 
Жетіген» темір жолын кеңейту міндетін 
жүктеді. Мұның бәрі Қытай мен Орталық 
Азияның арасындағы к�лік дәлізін да-
мы туға септігін тигізбек. Былтыр елі-
міздің бірқатар қаласының әуе терминал-
дары жаңадан салынып, пайдалануға 
берілді. Осы орайда ел аумағында 
халық аралық әуе хабын құру ісі қолға 
алынғанын атап айту керек. Пре зидент 

бағытында үлкен жетістікке жетіп отыр. 
Бұл тарапта к�птеген дамыған елдердің 
цифрлы жүйесінен озық екенімізді 
мақтанышпен айтуға болады. Дегенмен 
бұл сәт сайын дамитын сала болғандықтан, 
ақпараттарды қорғау, аталған экожүйені 
ұдайы дамыту ісі �те �зекті. Ақпарат 
құрал дарынан америкалық және қытайлық 
платформалардың �зара бәсекесі туралы 
оқып, біліп отырмыз. Айталық, Қытай 
тарапы бар-жоғы 6,5 миллион долларға 
DeepSeek платформасын жасады. Оның 
тиімділігі миллиардтаған доллар жұмсалған 
платформалардан асып түсті. Міне, осындай 
қазіргі заманның сұранысын жетік біліп 
қана қоймай, оны Қазақстан қоғамына 
дендеп енгізу мақсатында Мемлекет 
басшысы жасанды интеллекті саласындағы 
озық ойлы тұлғалармен жиі кездеседі. 
Жуырда ғана осы саладағы қытайлық 
кәс іп кер Ли Кай Фуды қабылдаған болатын. 
Үкіметтің кеңейтілген отырысындағы 
с�з ін де де қытай тәжірибесін кеңінен 
зер де леу ж�нінде тапсырма беруі бекер 
емес. Бұл салада біз бағындыратын биіктер 
әлі алда. Жалпы, цифрландыру саласына 
мыңдаған маман даярлаудан бастап, 
елордада Al-Sana жасанды интеллектіні 
оқыту орталығын ашуға дейін бұл бағытта 
жүйелі жұмыс жүргізіліп жатыр деуге 
болады. Сонымен қатар жаңа қауіп-

сүз гісінен �ткізбей, әртүрлі ойдың жетегіне 
оңай ілесетінін байқауға болады. Бұл, 
�кінішке қарай, кейбір азаматтарымыздың 
алтын уақытын тиімді пайдалана алмай-
тынын, жеңіл-желпі б�стекі с�зге үйір 
екен ін меңзегеннен айтылған пікір 
бола  тын. Мемлекет азаматтардың қалауын 
шектемейді. Бірақ әлеуметтік желіні де 
тиімді пайдаланып, табыс табуға, қоғамдық 
ой-сананы озық ету үшін үлес қосуға 
болады. Сондықтан әлдекімдердің қарау 
ниетінен, тіпті қоғамдық пікірді манипуля-
циялаудан туатын, мемлекет беделіне 
нұқсан келтіретін арзан с�здерді қоғам 
болып тыйған ләзім. Президент осыған 
үндеді. Еліміздің жақсы атын ел азаматтары 
шығарады. «Заң мен тәртіп» қағидаты 
да осыған негізделген. Біз �зіміздің құ-
қығы мызды қалай қорғасақ, мемлекетіміз-
дің де беделін солай сыйлауға әрі қорғауға 
тиіспіз. Сонда ғана еліміздің еңсесі 
к� тер  іледі. Сол үшін бір-бірімізді бекер 
жәбірлемей, ортақ игі іске жұмылып, 
мем  лекетшілдік сананы орнықтыра бер-
геніміз ж�н. Қадыр Мырза Eлінің 
«Тәу ел сіздікті сәт сайын қорғау керек» 
деген қанатты с�зі бар. Мемлекеттің 
ар-намысы әр азаматының ұяты мен 
ожданына ай на луы керек.

Сұхбаттасқан
Гүлзина БЕКТАС

біздің нарықтан әлдеқайда жоғары. 
Бұл – контрабандалық қылмысты �рші-
тетін жағдай. Тіпті, шекара бағандарының 
астынан тоннель қазып, жанар-жағармай 
тасыған оқиғалар орын алғанын құзырлы 
органдарымыз анықтады. Сондықтан 
энергияға, жылуға, суға қатысты тұтыну 
бағаларын �згерту коммуналдық нысан-
дарды дер кезінде жаңа стандарттарға 
бейімдеуге мүмкіндік беретінін ұмытпаған 
ләзім. Президент айтқандай, ескірген 
энергетикалық нысандарды инновация-
лық стансалармен алмастыру керек. Қуат 
к�зі тапшылығы артқан сайын атом 
энергиясын пайдалануға сұраныс күшейеді. 
Бұл тұрғыда Қазақстан атом �нер кәсібіне 
қажетті отын к�зінің үлкен қорына ие 
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МӘСЕЛЕ

Экономиканы әртараптандыру мен 
макроэкономикалық саясатты ұстану үшін 
алдымен осы екі ұғымды терең түсініп алу 
керек. Президент бағалағандай, кей 
экономистердің біліктілігінің т"мендігі ел 
экономикасының баяу дамуына әсер етіп 
жатыр. Бұл ненің салдары? Кезінде к"штен 
қалмайық деп ж"н-жосықсыз экономика 
мен заң герлік мамандықтарды жаппай 
оқудың кесірі. &лбетте, мықты экономистер 
жоқ та емес және к"п те емес. Алайда 
олардың к"бі мемлекеттік қызметтен шет 
жүр. Ел дамуы үшін "з ойлары мен ұсы-
ныстарын қанша айтса да ескеріліп жатқаны 
шамалы. Егер Үкімет ел ішіндегі сарапшы 
экономистердің ақылын пайдаланса, нұр 
үстіне нұр болар еді. Солай болмағандықтан 
макроэкономикалық саясат пен эконо-
миканы әртараптандыруды дұрыстап іске 
асыра алмай келеміз. 

Қазіргі құн салығына байланысты 
ұс  таным халықтың сатып алу қабілетін 
т" мендетіп, тауар "ндірушілер мен сату-
шылардың саудасын «"лтіруге» әкеп 
соғады. Бұл – бір. Екіншіден, жоғары 
салық м"л шерлемесінен табысын жа-
сыратын к"леңкелі бизнес к"бейеді. 
Қа зірдің "зінде банктік 100 аударымды 
ба қылау басталады дегелі қолма-қол ақ-
шамен айырбас жасауға жұртшылық "з 
еріктерімен к"шіп жатыр. Ал қолма-қол 
айналымды үнемі бақылау мүмкін емес. 
Сол сияқты айыппұл мен са лық түрлерінен 
қаймыққандар бизнестерін жаппай жауып 
тастауда. Президент елімізде неғұрлым 
кәсіпкерлер к"бейсе, соғұрлым салық 
т" леушілердің к"бейетінін айтты емес 
пе!? Мұны бизнестің дамуы мен ха лықтың 
жай лы "мір сүруіне қолайлы салық сая-
сатын жүргізу деп түсінген ж"н. 

 Бюджетті салық есебінен толтырғанымен, 
бәрібір шығыс азаймай, кіріс к"беймейді. 
Шығынды азайту керек. Ал кіріс к"зін 
салық арқылы емес, салық т"лейтін кә-
сіпкерлікті к"бейту арқылы арттыру қажет. 

&лемде дамылсыз дамып жатқан мем-
лекеттер к"п. К"ш басында Қытай мен 
Үндістан тұр. Екі елдің халқы миллиардтан 
асса да, бәріне тамақ пен жұмыс тауып беріп, 
әлеуметтік және экономикалық мә селелерін 
оң шешіп келеді. Қытай сияқты Үндістанның 
да шығармайтыны жоқ. Адамзатқа не керектің 
бәрін жарысып шығарып жатыр. 

Мәселен, Қытай ел экономикасын 
к" теру үшін азаматтарына 1 пайыз к"лемінде 
несие беріп, бәрінің бизнеспен айналысуына 

жағдай жасаған. Соның арқасында Қытайдың 
тауар "ндірушілік қабілеті артып, әлемдік 
рейтингте ішкі жалпы "німнің 18 пайызын 
құрайтын дәреже жетіп, жетекші елдердің 
біріне айналды. 

Ал бізде банктердің "сімі "те жоғары. 
Сондықтан да шағын кәсіпкерлік ортаға, 
орта кәсіпкерлік ірі бизнеске жете алмай 
жүр. Қосымша құн салығын "сіру де 
нарықта тек монополистерді қалдырып, 
қалғанын «жалмайды». Президенттің 
екінші деңгейлі банктерде қозғалыссыз 
жатқан активтерді бизнестің игілігіне 
пайдалануға бұру жайлы тапсырмасы да 
орындалмай келеді. Егер ауыл шаруа шы-
лығын қолдауда «Агробанкті» ашып, 
былайғы салалар бойынша халыққа т"мен 
пайызды несие берілсе, бәрі оңалатын еді. 
Ауылдарды аралаған сайын кәсіппен 
айналысуға арзан несие сұрайтындардың 
қарасы қалыңдап жатыр. Бұл – қуантарлық 
жағдай. Аза маттардың кәсіпкерлікке 
ынтасын арттырған «Ауыл аманаты» жобасы 
десек, әсте жа ңылыспаймыз. Ал оның 
қар жысы жұрттың бәрін жарылқауға жетпей 
жатыр. Сондықтан "зге де т"мен пайызды 

несие беріп, жұрттың жобаларын қаржылай 
қолдау қажет. Осы тетіктерді қалыптас-
тырмай, біржақты салық салумен бюджеттің 
байып кетпейтінін түсіну керек. 

Мемлекет басшысы Үкіметтің ке ңей-
тілген отырысында экономикаға инвес тиция 
тартудың маңыздылығына тоқталды. Былтыр 
180 инвестициялық жоба жүзеге асырылып, 
"ңдеу ісінде ілгерілеу пайда болса, жалғастыру 
заңдылық қой. Бізде теміржол желілерінің 
біразы жекеменшікке "тіп кеткендіктен 
кей қалаларға инвесторларды тарту қиынға 
соғып жатыр. Сол үшін ең алдымен қай 
са ла мен бағытқа болсын апаратын жолдарды 
ж"ндеу керек. Инфрақұрылым реттелмей, 
ешкім бизнеске беттемейді. Президент 

бастамасымен құрылған Инвестиция штабы 
бюрократиялық кедергілер мен құқықтық 
қарама-қайшылықтардың жойылып, кейбір 
жобаларды жылдамырақ жүзеге асыруға 
жол ашқан. Үкіметтің алдында тек «же-
келеген» проблемаларды емес, елдегі тұтас 
инвестициялық ахуалды жақсарту міндеті 
тұр. Себебі инвестициялық жо ба ларды 
әзірлеу барысында ведомствоаралық үй-
лестіруде кешеуілдететін әрекеттер кедергі 
болуда. Президент мұны мемлекеттік қыз-
метшілердің құлықсыздығы және жауап-
кер шілік алудан тайсалуы деп бағалады. 
Инвесторларды тартқанда да облыстардың 

жер к"леміне қарау керек. Халқы тығыз 
қоныстанған, жайылым тапшы ауылдардың 
айналасынан жер к"лемін қажет ететін 
ин вестициялық жобаларды жүзеге асырмау 
керек. =йткені соңы дауға ұласып жатқан 
жайы бар. Ауыл адамдарының қаупі 
жайылымсыз қалудан бұрын, инвесторлар 
жұмыс істеп кеткен жерге ш"п шықпай 
қалу қаупінен қорқады. Сондықтан жер 
к"лемін к"птеп керек етпейтін жобаларды 
жүзеге асыру қажет. 

Мысалы, Еуропа, Қытай, АҚШ, Израиль 
сияқты елдерде жалпағынан емес, тігінен 
"сетін, мейлінше ат шаптырым аумақты 
қажет етпейтін ауыл шаруашылығы "німдерін 
"сіруге ден қойып жатыр. Екіншіден, қолда 

бар мал немесе егістіктен алған "німді 
жергілікті жерде "ңдеуді қолға алу қажет.

Соңғы отыз жылдан бері қоқыс "ңдейтін 
зауыттарды іске қоса алмай келеміз. Ал 
басқа елдер пластик құтыдан жол салып, 
па кеттерді кленкаға қайта айналдырып 
сатып жатыр. Адамға керекті ұсақ-түйектің 
бәрін Қытай мен Үндістан шығарып, шағын 
және орта бизнесті дамытып та эконо-
микасын к"теруде. Сондықтан бізге де аса 
қымбат ірі жобалармен қатар, дамыған 
елдердің орта және шағын кәсіпкерлікті 
дамыту үрдісін үлгі ететін уақыт жетті. 

Президент бюджет тапшылығын ин-
вестициялық жобаларды іске асырып, 
табыс табу арқылы толтыру жолдарын атап 
"тті. Қалаға адамдар ауылдан екі қолға бір 
күрек таппағандықтан к"шеді. Қаланың 
"зінде жұмыс аз, пәтер ақысы қымбат боп 
қиналып жүрген жандар аз емес. Зауыт, 
фабрика, цехтарды бірінші кезекте ауылдарда 
ашқан абзал. 

Президент еліміздің сирек кездесетін 
металл кенішін, оның ішінде литийді "ндіру 
мен "ңдеу әлеуетін к"теріп, салаға 
инвестиция мен озық технологияларды 
тартуды, бұл істе шетелдік және отандық 
бизнесмендерді қолдауға шақырды. =зіміз 
жайбарақат жүргенде Қазақстан нарығына 
геологиялық барлаумен айналысатын ірі 
шетелдік компаниялар келіп үлгерді. 
Мемлекет басшысының айтуынша, жер 
қойнауын пайдалану құқығын ашық әрі 
қарапайым тәртіппен б"летін Бірыңғай 
платформа іске қосылған. Енді оның заң-
намалық негізін Парламент сессиясының 
соңына дейін аяқтау керек. Президент 
"зі нің жер қойнауын пайдалану саласындағы 
реформасының ешбір кедергіге қарамастан 
жалғасатынын кесіп айтты.

Қазіргі қабылданып жатқан шаралардың 
салқыны ішкі тұрақтылыққа тимеуге тиіс. 
Отандық "ндірушілер "сіп-"нсін десек, 
"лтірместің амалын қарастыру қажет. Онсыз 

да шықпа жаным шықпамен "лместің күнін 
кешіп жатқан халық тарықпаса екен. Елдің 
есебінен к"герген мемлекеттен к"гермегені 
тарихта к"п болған. 0,13 пайыздық Қосымша 
құн салығымен әлемде алғашқы бестікке 
кірген Қытайға қарап тамсанғанып жүргенде, 
олар елімізге келіп мақта егіп екі есе "нім 
алып жатыр. Оларда 1 пайыздық несие 
алып, байымай қалмаған халқынан иге-
рілмеген жер қалмаған. Оған себеп ірілі-
ұсақты бизнесті түрлі салықтан аман 
сақ тағаны екен. 

Президент Қосымша құн салығының 
сараланған м"лшерлемесі бюджетті уақытылы 
және жеткілікті түрде толықтыратын мем-
лекеттің фискалдық мүдделері мен мұқ-
таж дықтарды қолдау, сондай-ақ азаматтардың 
әртүрлі санаттарының т"лем қабілеттілігін 
қолдайтын әлеуметтік міндеттемелерін, 
бизнес "кілдері үшін әсер арасындағы 
тең герімді қамтасыз ететін экономикалық 
мүдделерін ескеру керектігін айтты. Қосымша 
құн салығы бойынша қоғамдық талқылау 
ашық әрі жариялы "туге тиіс. =йткені бізде 
науқаншылдыққа жол беріп, тек белгілі 
бір орталарда сол іске еш қатысы жоқ 
адамдармен талай талқылау "тіп кетіп, 
соңы тыныш аяқталмаған жағдайлар да 
бар. Салық саясаты экономикалық құл-
дырауға, бизнестің күйреуіне, бұқараның 
кедейленуіне әсер етпеуі тиіс. &лемде 
алдымен бәрін дамытып, халықтың тұрмыс-
халін жақсартып алып, салық жүйесін 
ешкімнің қалтасы мен жүйкесі жұқар-
майтындай етіп қалыптастырып, берекелі 
тірлік кешіп жатқан мемлекеттер бар емес 
пе? Халықтың бәрі кәсіппен айналысып, 
елдің тауар "ндіру әлеуетін арттырған кезде, 
ол жүйе "зі-ақ қалыптасады. Сондықтан 
қазір салық пен айыппұлмен титықтайтын 
кезең емес.

Қайрат БАЛАБИЕВ,
Парламент Мәжілісінің депутаты

Сыр өңірін мекендеген жамағат-
тың жалғыз арманы – кенезесі 
кепкен Арал теңізі ұлтанына 
тіршілік нәрін қайта толтыру. 
Әлемді алаңдатқан осы экология-
лық ахуалды ауыздықтау үшін су 
мамандары дүниежүзілік ұйым-
дармен бірлесіп, бірнеше жоба-
ларды жүзеге асырып келеді. Со-
ның ішінде «Сырдария өзенінің 
арнасын реттеу және Арал 
теңізінің солтүстік бөлігін сақтау» 
жобасы жоғары маңызға ие. 

Осы жоба шеңберінде «К"карал» б"гетінің 
салынғаны к"пке аян. Мәліметке сәйкес, 
ұзындығы 13 метрге жететін «К"к арал» су 
тоспасының қүрылысы 2006 жылы аяқталған. 
Соның негізінде Арал теңізінің солтүстік 
б"лігі Балтық жүйесі бойынша алдымен 38 
метрлік деңгейге жетсе, кейіннен су молая 
келе 42 метрге толғаны айтылып жүрді. 
Нәтижесінде, облыстағы к"лдер жүйесі 
бұ рынғыға қарағанда едәуір суға толды. 
Ай мақтың флорасы мен фаунасы қайта 
жан данды. Бұған дейін Арал ауданы орта-
лы ғынан 74 шақырымға алыстап кеткен 
те ңіз айдыны сол кездері теңізді "лкеге 53 
шақырымға жақындағанын айтып та сү йін-
шіледік. Ең бастысы, "ңір халқының атакәсі-
бі – балық шпруашылығы қайта жан данғандай 
болды. Теңіз жағасындағы қа лың бұқараның 
Кіші Арал теңізінің бо ла шағына деген үміті 
ояна бастады. Сол уақытта жобаның бірінші 
кезеңі аяқталуына орай ауданнан бес бірдей 
балық зауыты ашылып, тұрғылықты халық 
тұрақты жұ мыс пен қамтылды. Бұл кездері 
теңізден 4 500 тоннаға дейін балық ауланып, 
теңіз маржанының 20-дан астам түрі жергілікті 
жердегі балық "ңдеу зауыттарына жіберіліп 
жатты. Осыдан кейін жобаның екінші кезеңін 
жүзеге асыру бастамасы к"теріліп, бұл Арал 
"ңірі тұрғындарының денсаулығы мен эко-
логиялық ахуалын одан бетер жақ сар туға 
бағытталатыны тілге тиек болды. Бірақ... 

Жыл сайын жобаның екінші кезеңін 
қолға алу мәселесі с"з болғанымен, мұның 
соңы сағызша созылып, сиырқұйым шақта-
нып келеді. Жиырма жылға жуық уақыт 
бойына к"пшіліктің таразы талқысына 
түскен бірінші және екінші деңгейлі теңіз 
мәселесі бір шешімін табар емес. 

Жыл басында "ңірге жұмыс сапарымен 
келген Су ресурстары және ирригация 
ми нистрінің Арал халқымен кездесуінде 
де осы мәселе кеңінен талқыланып, жобаның 
мән-маңызы к"пшілік назарына ұсынылған 
еді. Сол «=ңірлік дамыту және Арал теңізінің 
Солтүстік б"лігін қалпына келтіру» жобасын 
талқылау бойынша "ткен мәжілісте к"птеген 
мәселе әңгіме "зегіне арқау болды. Мәжілісте 
министр Нұржан Нұржігітов Аралды қал-
пына келтіруге бағытталған аталмыш жоба 
бірінші кезекте "ңірдің экологиялық ахуа-
лын жақсартуға, балық шаруашылығы мен 
туризмді дамытуға және халықтың әл-
ауқатын арттыруға бағытталып отырғанын 
тілге тиек етті. &рдайым су үнемдеу, транс-
шекаралық "зендердегі су ресурстарын 
әділ б"лу мәселесінде к"ршілес елдермен 

"зара түсіністікке қол жеткізіп, нақты қа-
дамдар жасалып жатқанына тоқталды. 
Алдағы уақытта мұндай келісс"здер жалғасын 
табатынын жеткізді. 

Негізінен, аталмыш жобаның 3 ком-
поненті бар. Соның екеуі Қызылорда об-
лысында тұрақты әлеуметтік-экономикалық 
және экологиялық ахуалды қолдауға ба-
ғытталып отыр. Оның ішінде екінші ком-
понеттің бес бағыты – балық шаруашылығы, 
туризм, жасыл белдеу құру, егін және мал 
шаруашылығы секілді 39 жобамен қамтылған. 
Бұл жобалар сәтті жүзеге асырылған жағдайда 
1 927 адамды тұрақты жұмыспен қамту 
жа йы да жоспарда тұр. 

Дей тұрғанмен, бұл арада жобаның 
келешек жоспары емес, нақты кезеңдегі 
жүзеге асырылу барысы к"пті толғандырып 
отыр. Бұл жердегі біртұтас шешім Солтүстік 
Арал теңізін сақтап қалу жобасы негізінде 
«К"карал» б"гетінің су деңгейін 46 метрден 
50-51 метр биіктікке дейін к"теру ж"нінде 
байламды ойлар топтасып тұр. 

Ең бастысы, талай жылдан бері к"пшілік 
тарапынан жобаны жүзеге асыруда бір-

деңгейлі немесе екідеңгейлі теңіз мәселесі 
нақты бір шешім табар емес. 

«Теңіздің тынысы күн санап тарылып 
барады. Бүкіл ғұмырым тартылған теңіз 
жағасында "тіп жатыр. Сәт сайын теңіз 
тағдыры мүшкіл тартып бара жатқанын 
байқаймыз. Ең алғаш 2005 жылы «Саратс» 
жобасы күшіне еніп, соның негізінде «К"к-
арал» б"геті бой түзеген тұста халықтың 
жағдайы біршама жақсарғаны жасырын 
емес. Алайда іле-шала қосылуға тиіс 
жобаның екінші кезеңі тұралап қалды. 
Соның салдарынан арада 20 жыл "ткенде 
екінші тынысы ашылған теңізіміз қайтадан 
таз қалпына түсе бастады. =ткен жолы 
аудан орталығында осы мәселеге орай "ткен 
жиында «бірдеңгейлі немесе екідеңгейлі 
теңіз бола ма?» деген талас үлкен дауға 
ұласты. Халық екідеңгейлі теңіз жобасын 
қызу қолдап отыр. Себебі бұл жоба Аралдың 
кепкен ұлтанына су әкелудің ең оңай әрі 
тиімді жолы деп білеміз. Бірақ неге екенін 
қайдам, құзырлы орындар тарапынан 
биыл бірдеңгейлі теңіз жобасын қызу 
қолдап отырғанын байқауға болады. Оның 
басты себебін іштей топшылап отырмыз. 
Соңғы кездері "ңірге кальций ленген сода 
зауытын салу мәселесі қайта к"теріліп 
жүр. Соның негізінде Сары шығанаққа су 
жеткізбеу үшін екінші деңгейлі теңіз 
жобасын жүзеге асыруға ниеттеніп отыр 
деген ойдамыз. Қалай дегенде де, бұл үлкен 
жобада біржақты пікір қалыптаспауға тиіс. 
Халықтың, су мамандарының ұсы ныстары 
да назарға алынуы керек. Бізге Сары шы-
ғанаққа су жеткізу жолдары қа растырыл-
ғаны тиімді. Сонда ғана Арал арнасына 
қайта оралып, елдің ырзық-не сібесі арта 
түсері с"зсіз», – дейді "ңір тұрғыны Света 
Нүрпейісова. 

Халықтың пікіріне сәйкес, «К"карал» 
су тоспасы салынған 20 жыл ішінде бірдең-
гей  лі теңіз жобасының нәтижесі к"ңіл 
қуант пайды. Негізінен, К"карал б"гетінің 
сы йымдылығы 27 млрд м\3 суды құрайды 

екен. Оған жиырма жылда 20 млрд м\3 су 
жи налған. Яғни, жылына 1 млрд м\3 су 
жет кізілді деген с"з. Ал мамандар екінші 
дең гей жобасы жүзеге асырылса, Арал ар-
насы суға 5-6 жыл да суға толар еді дегенді 
алға тартып отыр. 

«Жалпы, «Саратс-2» жобасы жедел 
басталып, судың тез келгенін қалаймыз. 
Соған орай су министрлігі тарапынан 
атал мыш жұмысты жалғастыру үшін тиісті 
жоба экспертизадан "ткізілді деген ақпарат 
айтылды. Бірақ қай жоба екені әзірге бей-
мәлім. Негізінен, екінші деңгейді қала ға-
нымыз рас. Осы орайда айтқым келгені, 
халық арасында бірінші деңгей бойынша 
су аз келіп, қазіргі теңіздің "зінен айырылып 
қаламыз ба деген қорқыныш басым. Бұл 
жерде негізгі мәселе судың келуінде болып 
тұр. Қай деңгей қолға алынса да, су аз келсе, 
теңіздің екінші тынысын аша алмаймыз. 
Сондықтан да теңіз құрғаған ұлтанын 
тіршілік нәрімен аз уақытта толтырудың 
тиімді әдісі ойластырылғаны дұрыс. Осы 
мәселемен айналысып жатқан арнайы су 
мамандары оңтайлы тәсілін жүзеге асырып, 
оңды нәтижеге қол жеткізсе деген тілегіміз 
бар. Ең бастысы, теңіз толып, игілігін ел 
к"рсе нұр үстіне нұр болар еді», – дейді 
инженер-гидротехник Аязби Умаров. 

Негізінен, жергілікті жұртшылық теңіз 
суын Арал тұсына жеткізу арқылы тұр-
ғылықты халықты байырғы атакәсібімен 
қауыштырып қана қоймай, экологиялық 
ахуалды жақсарту арқылы туризмді дамытуға 
үлкен сеп болатынын алға тартады. Соның 
ішінде Арал қаласымен қоса, Мергенсай, 
Жақсықылыш, Қарақұм, Шижаға, Сексеуіл 
ауылдарына тіршілік нәрін жеткізіп, балық 
шаруашылығының "ркендеуіне жол ашылса 
деген тілектерін жеткізіп отыр. 

Бір с"збен айтқанда, теңіз т"скейін 
мекендеген әрбір аралдықтың атакәсібінен 
ажырағысы жоқ. Сол себепті теңіз тынысына 
дем берер тиімді жобаның жүзеге асуына 
үмітпен қарап отыр.

ШЫҒЫС АЗАЙМАЙ, КІРІС КӨБЕЙМЕЙДІ
Президент Қасым-Жомарт Тоқаев бизнес өкілдерімен өткен ар-
найы кездесуде Қосымша құн салығының өсуіне танытылып жатқан 
қарсылықты ескеріп, Үкіметке оны жан-жақты саралап, 20 пайыздан 
төмен шегін ұсынуды тапсырды. Ел басшысы мемлекет пен әрбір 
азамат үшін кез келген маңызды шешімдер біржақты емес, әрда-
йым бизнеспен, сарапшылар және депутаттармен талқыланғаннан 
кейін қабылдануы керегін ескертті. Себебі тек бір тараптан қабыл-
данған шешімдердің соңы қоғамдық дауға ұласып жатыр. Халықты 
да түсінуге болады. Тірнектеп тапқан-таянғанына тоя жеп жүргені 
шамалы болғандықтан, ешбір нәрсе қымбаттамаса екен дейді. Та-
бысты салық пен инфляция «жемеу» керек. Одан да экономикалық 
даму шараларын жүзеге асырған әлдеқайда тиімді болар еді.

САРАТС-2: ҚАЙ ДЕҢГЕЙ ТИІМДІ?

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

Салық саясаты экономикалық құл дырауға, 
бизнестің күйреуіне, бұқараның кедейле-
нуіне әсер етпеуі тиіс. Әлемде алдымен бәрі 
дамытып, халықтың тұрмыс-халін жақсартып 
алып, салық жүйесін ешкімнің қалтасы мен 
жүйкесі жұқар майтындай етіп қалыптасты-
рып, берекелі тірлік кешіп жатқан мемле-
кеттер бар емес пе? Халықтың бәрі кәсіппен 
айналысып, елдің тауар өндіру әлеуетін арт-
тырған кезде, ол жүйе өзі-ақ қалыптасады.
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КӨКЕЙКЕСТІ

ҰЛТ ПОШТАДАН АЙЫРЫЛА 
ЖАЗДАДЫ

Пошта қай заманда да қауым-
қалыптастырушы құрылым болған, 
онсыз бірде-бір мемлекет болмайды. 
Ұлттық пошта операторының шығын 
құрдымынан шыға алмай жүруі ха-
лықтың да, депутаттардың да қа быр-
ғасына бататын. Бұл мәселе Пар ламентте 
талай талқыға салынды, Үкіметке 
қан шама ұсыныс енгізілді. Себебі 
пош ташылар қала мен ауылды байла-
ныстырып тұрған «алтын к$пір» са-
налады. Банкі мен банкоматы жоқ 
шалғай ауылдарға зейнетақы, жәрдемақы 
атаулыны да солар жеткізеді. Хат-хабар, 
газет-журнал, $зге де сәлемдемелер 
со ның мойнында. Пошташылардың 
ел дегі ең т$менгі жалақыдан да аз (25-
45 мың теңге) айлық алатыны туралы 
Aiqyn ұдайы мәселе к$терді.

«Қазпошта» АҚ-ның активті басқару 
тиімділігіне жүргізілген мемлекеттік 
аудит к$рсеткендей, ол 2018 жылды 
271,9 миллион теңге шығынмен 
аяқтаған. 2019 жылы таза табысы 54,4 
млн теңге болды, ал, 2020 жылғы шы-
ғыны 5,1 млрд теңгеге дейін $сті. 
«Қаз поштаның» шығыны 2022 жылы 
12,5 миллиард теңгеге дейін шарықтаған.

Сондықтан Үкіметтің 2020 жылғы 
29 желтоқсандағы №908  қаулысымен 
«Қазпошта» АҚ-ы басымдықты 
тәртіппен жекешелендірілуге жататын 
компаниялар тізіміне енді. Эконо-
миканы модернизациялау ж$ніндегі 
мемлекеттік комиссия «Қазпошта» 
АҚ-ын сату тәсілін анықтады. Ол 
бойынша ұлттық пошта қызметінің 
мемлекетке тиесілі 100% акциясы 2021 
жылы стратегиялық инвесторға тікелей 
сатылуға тиіс еді.

2020 жылғы 31 желтоқсандағы 
жағдай бойынша «Қазпошта» АҚ 
басқаруында 108 млрд теңгеден асатын 
мемлекеттік актив болды. Бұл 
стратегиялық активті иеленуге 3 әлеуетті 
инвестор қызығушылық білдірді: бірін-
шісі – «Қазақстанның Халық банкі» 
АҚ, екіншісі – Eurasian Digital Ventures 
пен «ТрансКом» ЖШС-ның консор-
циумы, үшіншісі – «КУА «Алмалы» 
ЖШС мен «Хави Қазақстан» ЖШС 
кон сорциумы болатын. Артынша 
олар дың бәрі бас тартқаны анықталды. 

Бұдан кейін «Самұрық-Қазына» 
қоры Қаз поштаның «Почта Россииге» 
сатылуы мүмкін екенін растады. Бұл 
сарапшылардың т$бе шашын тік 
тұрғызды. Олар ұлттық пошта операторы 

$ңірлер арасында мемлекеттік құпия 
хат-хабарламаларды тасумен айна-
лысатынын қаперге салды. Осы жүйені 
қалай жат қолына ұстатуға болады? Jз 
кезегінде Есеп комитеті (қазіргі Жоғары 
аудиторлық палата) пошта қызметінің 
жеке қолға тапсырылуы ұлттық қа-
уіпсіздікке нұқсан келтіретінін ескерт-
ті. Оның пайымдауынша, мұның 
к$пте ген тәуекелі бар. 

«Бұл Қазпоштаның ауылдағы 
рентабельді емес б$лімшелерінің жап-
пай жабылуы қаупін туындатады. Ол 
б$лімшелер табыс әкелмегенімен, 
зейнетақы, жәрдемақы т$леуде, мерзімді 
басылым мен пошта ж$нелтілімдерін 

жеткізуде әлеуметтік маңызды функция 
атқарады. Сондай-ақ мемлекеттік құ-
пияны қорғау бойынша ерекше 
жарғылық міндеттерді орындайтын, 
арнайы пошта байланысы каналдары 
бойынша арнайы, құпия ж$нелтілімдерді 
жеткізетін Қазпошта құрамындағы 
«Арнайы байланыстың республикалық 
қызметінің» ары қарайғы қызметіне 
қатер т$неді», – деді Есеп комитеті. 
Мұны ескермеу ұлттық қауіпсіздіктің 
деградациясына соқтырар еді.  

ҚАУІП СЕЙІЛДІ МЕ?

Жақсы жаңалық 2025 жылғы 24 
қаңтарда Мемлекет басшысы «Қаз-
пошта» АҚ-ның басқарма т$райымы 
Oсел Жанасованы қабылдағанда жария 
болды. Соңғы екі жылды Қаз пошта 
таза табыспен аяқтады. Бюджетке 
рекордтық 45 миллиард теңге салық 
және баж алымдарын т$леді. Компания 
Дүниежүзілік пошта одағының рей-
тингісінде алғаш рет әлемдегі ең үздік 
50 пошта операторының қатарына 
кіріпті. Тасымал үдерісін оңтайландыру 
есебінен пошталық ж$нелтілімдердің 
к$лемі 26% $сті. Жалпы алғанда, 20 
миллион, соның ішінде 9 миллион 
халықаралық сәлемдеме діттеген жеріне 
жеткізілген.

Ұлттық пошта қызметі басшысының 
айтуынша, бүгінде реформа жүргізіліп, 
поштаны жеткізу мүмкіндіктері 
кеңейтіліп жатыр. Мәселен, бұл іске 
енді «үйдегі дүкен» форматындағы 
сауда орындары тартылған, $йткені 
ауыл не қала болсын, тұрғындардың 
ең жиі бас сұғатыны да – үйіне жақын 
тұрған дүкен. HomePost жобасы ая-
сында үй жанындағы дүкендер әсіресе, 
шағын қалалар мен ауылдарда сәлем-
демелерді, шетелден, ресейлік, қытай-
лық маркетплейстерден тапсырыс 

беріп алғызған тауарларын табыстайтын 
бекетке айналады. 

Былтыр үйдегі дүкендерде 180 тап-
сырыс беру пункт ашылды. 2025 жылы 
1 мыңға жетпек. Бұл пункттер клиент-
терге $з сәлемдемесін облыс орталығын-
дағы ірі пошта б$лімшелеріне бармастан, 
$з елді мекенінде тез, ыңғайлы уақытта 
алуына мүмкіндік береді.

«Қазпошта» АҚ басқарма т$рағасы 
қызмет сапасын жақсарту, инфрақұры-
лымды дамыту мақсатында енгізілетін 
инновация жайында айтты. Осы орайда 
Japan Post, Toshiba, Cainiao компания-
ларымен бірлесіп, к$лік және логистика 
салаларында бірлескен жобалар жүзеге 

асырылып жатыр. Мысалы, Toshiba-мен 
бірге жұмысшылардың физикалық 
жүктемесін азайту, $німділігін арттыру 
үшін қойма операцияларын робот-
тандыру жобасы іске қосылған.

Alibaba Group-тың еншілес ком-
паниясы – Cainiao-мен ынтымақтастық 
Қазақстан арқылы ТМД-ның 9 еліне 

транзитті 100 миллион ж$нелтілімге 
дейін арттыру $рісін ашпақ. 

Қазпошта Америка, Германия, 
Қытай және Оңтүстік Кореяның ха-
лықаралық маркетплейстеріне ыңғайлы 
қолжетімділікті қамтамасыз ететін 
Keruen сервисін дамытуды жалғас-
тырды. 2024 жылы Keruen арқылы 

13 111-ден астам сәлемдеме жеткізілді, 
оның 40%-ы Еуропа мен Америкадан 
ж$нелтілімдер. Сервис географиясын 
Жапония, Ұлыбритания мен Түркияны 
қосу есебінен кеңейту жоспарланды. 
Бұл транзиттік ж$нелтімдер к$лемін 
ұлғайту, қазақстандықтарға эксклюзивті-
түпнұсқа тауарларға тапсырыс беру 
мүмкіндіктерін ұсынады. 

YTO Express компаниясымен 
ынтымақтастық шеңберінде пошталық 
инфрақұрылымды жаңғыртуға 50 
миллион доллар инвестиция тартылды. 
Маркетплейстер сауда-саттығы сияқты 
жылдам $суші нарықтың қажеттіліктерін 
$теу үшін заманауи қойма кешендерінің 

желісін дамыту маңызды. Қаз пошта 
Ақт$бе әуежайы аумағында мульти-
модальды қойма салуды жоспарлады. 
Аумағы 15 мың шаршы метр болатын 
бұл нысан Түркияның S-Sistem ком-
паниясымен серіктестік негізінде бой 
к$тереді. Мұның бәрі $ркендеудің 
$ркендері болса керек. 

ҚОРЖЫНЫ ЖАҢА 
ҚЫЗМЕТТЕРМЕН ТОЛЫҒАДЫ

Бұл жерде енді бәрі жақсы екен, 
ұлттық пошта қызметі дағдарыстан 
толық шығыпты деген ой туындамағаны 
ләзім. Салада ұзық жыл қордаланған 
к$п мәселе түбегейлі шешімін таба 
қойған жоқ. Ақордада қабылдағанда 
Президент Қасым-Жомарт Тоқаев 
компанияны қаржылық сауықтыру, 
логистикалық әлеуетті арттыру және 
цифрлық шешімдерді дамыту сияқты 
мәселелер барын нұсқап, оларды ше-
шуге бағытталған жұмысты жалғас-
тыруды тапсырды. Қоржын арқалаған 
пошташылардың жалақысы т$мен 
болып қалды. 

– Ауылда пошташылар жалақысы 
т$мен. Ол сәлемдеме, хат, газеттердің 
аз келуіне де, ауыл тұрғындарының 
санына да байланысты. Сондай-ақ 
олар 0,2-0,7 ставкамен жұмыс істейді. 
Пошта қызметкерлерінің жалақысы 
2023 жылы 25%, 2024 жылы 15% $сті, 
барлығына жылына 3 рет сыйлықақы 
беріледі. Оның бәріне қаражат керек. 
Егер табыс артса, ауылға сәлемдеме 
легі к$бейсе, біз бірінші кезекте олардың 
жалақысын к$тереміз! – деп уәде етті 
Қазпошта басқарма т$райымы.

2025 жылғы 30 қаңтарда ел Парла-
менті «Пошта туралы» заңына $згерістер 
мен толықтырулар енгізу туралы» жаңа 
заң қабылдады. Құжат пошта сала-
сындағы жаңа реформаға серпін береді. 
«AMANAT» партиясы фракция сының 
мүшесі, Мәжіліс депутаты Е.Смыш-
ляеваның түсіндіруінше, пошта саласы 
трансформациядан $тіп жатыр. 

–Бұл заң біріншіден, жеткізу тәртібін 
$згертеді. Бұдан былай цифрлық тех-
нологиялардың арқасында егер тиісті 
пин-коды немесе QR-коды болса, 
сәлемдеме мен хат-хабар т$л иесіне 
ғана емес, үшінші тұлғаларға табыстала 
алады. Бұл мысалы, тауарды мар-
кетплейстерден үйге жеткізуді жеңіл-
детеді, – деді Екатерина Смышляева. 
Бұрынғы талап бойынша иесі үйінде 
болмаса, тосыннан жұмысы туындап, 
кетіп қалса пошташы оны ешкімге 
тапсыра алмай, кері алып қайтатын.

Екіншіден, сәлемдемелерді қал-
дыруға арналған почтаматтарды 
орналастыру және пайдалану тәртібі 
реттеледі. Бұл норма оларды кондо-

миниум нысандарында – ПИК, МИБ-
те орналастыру үшін қажет. Үшіншіден, 
Қазпошта сұранысы құлдыраған кейбір 
әмбебап қызметтерден арылады. 
Арасында мысалы, пошта карталарын 
немесе бандерольдерді жіберу бар. 
Т$ртіншіден, депутаттар талап етілмеген, 
иесі алып кетпеген хат-корреспон-
денцияны сақтау мерзімін қысқартты. 

Екатерина Смышляева, әсіресе 
ауылдарда Қазпоштаның филиалдық 
желілерін сақтап қалу мәселесі $ткір 
тұрғанын айтты. 

– Бұл коммерциялық емес, эконо-
микалық емес, әлеуметтік мәселе, 
ұлттық қауіпсіздік мәселесі. Jйткені 
қазіргі уақытта Қазпошта – ауылы-
мыздағы пошталық қана емес, сондай-
ақ қаржылық қызметтердің, мемлекеттік 
қызметтердің басты әрі жалғыз про-
вайдері! Қазпошта б$лімшелерінде 200 
шағын ХҚКО ашылды. Ауылда 7 мил-
лиондай адам тұрып жатыр. Пош та-
шыларымыз бармайтын ауылдар мүлдем 
қараң қалып, қаңырап босайды. Сол 
себепті Қазпошта желісін сақтау – 
мемлекет үшін $мірлік маңызды мәсе-
ле, – деді Мәжіліс депутаты. 

Цифрлық даму вице-министрі 
Асхат Оразбек Қазпоштаның жаңа 
б$лімшелерін ашу күрделі дейді: «Біз 
б$лімшелер санын арттыру мәселесін 
Қазпошта $кілдерімен бірге талқыладық. 
Шығындарын есептедік, кей жерде 
тіпті к$зімізге жас алдық. Jйткені жаңа 
б$лімше ашу $те шығынды іс болып 
шықты. Сондай-ақ б$лімше ашу үшін 
елді мекен тұрғындарының саны 2 
мыңнан аз болмауға тиіс. Тіпті бұрыннан 
бар б$лімшелерге жабылу қаупі т$нген. 
Оларды субсидиялау мәселесін пы-
сықтаған ж$н болар, – деді вице-
министр. 

«Қазпошта» АҚ басқарма т$рағасы 
Oсел Жанасованың айтуынша, қазіргі 
кезде 3 мың б$лімше бар.  

– Бұл желіні ұстап тұру $те қымбат-
қа түседі. Кейбір б$лімше қаңырап бос 
тұр. Біз оларды қосымша қызметпен 
жүктеуге тырысамыз, ғимаратты шағын 
және орта бизнеске жалға береміз. 
Олар арқылы сақтандыру қызметтері, 
несиелендіру жүргізіледі. 2 жыл ішінде 
244 б$лімшені ж$ндеуге 2 миллиард 
теңге шығындадық. Ауылдағы б$лім-
шелерді әкімдіктер нысандарына 
к$ шірдік. Кейбір ауылда шағын дүкен-
дердің жанынан пошта б$лімшесін 
аштық, – деді Oсел Жанасова.

Қалай болғанда, ұлттық пошта 
қызметінің маңызын т$мендетуге 
болмайды. Ол қияндағы ауылдарда 
тұратын зейнеткерлерге, мүгедектерге, 
басқасына қолма-қол ақша жеткізетін 
жалғыз қаржы институты. Банктер бұл 
кәсіпке еш қызықпайды. Қорғанышы 
жоғары чемодан к$терген арнайы 
пошташылар 1 миллион клиентіне 
ақ ша тасиды екен. Қазпоштаның 
ауылда 300 банкоматы бар. Оларды, 
кассаларды, б$лімшелерді ұстап тұру 
үшін компания жыл сайын 10 миллиард 
теңге шығын шығаратын болып шықты. 

Бұған қоса, Денсаулық сақтау 
министрлігі мен Қазпошта пошталық 
оператордың кең таралған желісін 
диспансерлік есепке қойылған, не 
жағдайы ауыр сырқаттарға, мүгедектерге 
тегін дәрі-дәрмек жеткізуге пай-
далануды қарастырып жатыр. Қазпошта 
б$лім шелерін жұртқа мемлекеттік 
қызметтер к$рсететін ХҚКО-ларға 
айналдыру үрдісі жалғасады. Қаз-
поштаға кедендік брокер функцияларын 
беру мәселесі пысықталады. Яғни, 
қазіргі заманда «Қаз пошта» АҚ – $зі 
пошта, $зі банк, $зі ХҚКО, $зі 
маркетплейстер пункті, $зі брокер, 
$зі дәріхана болады және бұл тізім тек 
ұзара бермек.

Айхан Ш�РІП

ПӘРМЕНДІ ЕЛ ПӘРМЕНДІ ЕЛ 
БОЛАМЫН ДЕСЕҢ, БОЛАМЫН ДЕСЕҢ, 
ПОШТАҢДЫ САЙЛА...ПОШТАҢДЫ САЙЛА...

Ұзақ жыл ұлттық пошта операторының халі мүшкіл, кейпі мүскін 
еді. Жыл сайын миллиардтап шығынға батты. Содан Үкімет оны 
жекешелендіріп, құтылуға тырысты. 2020 жылы «Самұрық-Қазы-
на» стратегиялық кәсіпорынды ресейлік «Почта России» сатып 
алуы мүмкіндігін растады. Сарапшылар мұның ұлттық қауіпсіздік-
ке қатер екенін дәлелдеді. Бүгінде жағдай біршама өзгерген. 
«Қазпошта» дамудың жаңа деңгейіне бет қойыпты. Салада ре-
форма басталды. 

Қалай болғанда, ұлттық пошта қыз-
метінің маңызын төмендетуге бол-
майды. Ол қияндағы ауылдарда тұра-
тын зейнеткерлерге, мүгедектерге, 
басқасына қолма-қол ақша жеткізетін 
жалғыз қаржы институты. Банктер бұл 
кәсіпке еш қызықпайды. Қорғанышы 
жоғары чемодан көтерген арнайы пош-
ташылар 1 миллион клиентіне ақ ша 
тасиды екен.
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АЙМАҚ

 Яғни, жұмыссыздық деңгейін анықтау 
кезіндегі ресми статистика мен жұмыспен 
қамтылған адамдардың міндетті т�лемдері 
арасындағы алшақтық ұлғайып отыр. 
Депутаттың пікірінше, бүгінде 1 миллионнан 
астам адам зейнетақы қорына жарна 
т�л емейді екен, ал міндетті әлеуметтік 
меди ци налық сақтандыру жүйесіне міндетті 
жарна аудармайтындардың саны 3,5 мил-
лион адамнан асқан. Демек, еліміздегі 
жұмыссыздар саны ресми деректегіден 
әлденеше есе к�п болуы мүмкін. Бұл, әсі-
ре се аймақтардағы жұмыспен қамту бағ-
дарламаларының орындалуына қатысты 
күмән мен күдікті ұлғайтатыны рас. $детте, 

асырылуда. Осыған орай тұжырымдама 
аясында жұмыспен қамту шаралары үш 
бағытта жргізіледі. Атап айтқанда, жұмыссыз 
азаматтарды жұмысқа орналастыру мақ-
сатында сұранысқа ие мамандықтар бо-
йынша тегін қысқамерзімді кәсіптік даярлау 
курстарын ұйымдастыру, әлеуметтік осал 
топтардың кәсіпкерлік бастамаларына 
қолдау к�рсету және жұмыссыз азаматтарды 
субсидияланатын жұмыс орындарына 
жолдау жолға қойылған. Тұжырымдама 
ая сында жұмыспен қамтудың белсенді 
шараларын жүзеге асыруға �ткен жылы 
9 млрд теңге б�лінді. 2024 жылы жұмыспен 
қамтуға жәрдемдесудің белсенді шаралары-
мен 27 794 адам қамтылып, 23 286 адам, 
оның ішінде 13 261 адам тұрақты жұмыс 
орындарына орналасты. Қысқамерзімді 
кәсіптік оқуға 18 мамандық бойынша 804 
адам жолданса, 720 адам оқуды аяқтап, 
мамандықтары бойынша 643 адам тұрақты 
жұмысқа орналастырылды. Электрондық 
еңбек биржасы порталында 2 188 адам 
онлайн түрде оқытылды, – дейді Жетісу 
облыстық Жұмыспен қамтуды үйлестіру 
және әлеуметтік бағдарламалар басқарма-
сының басшысы Ермек Мизамбаев.

Жалпы, осы жерде бір нәрсенің басын 
ашып алу керек сияқты. Аймақтағы ат қарушы 
билік жұмыссыздықпен күресті екі бағытта 
ғана қамтуға тырысып жатқаны байқалады. 
Оның негізгісі – кәсіпкерлікке баулу арқылы 
�з ісін бастауға жәрдемдесу болып отыр. 
Жұмыспен қамтуды үйлестіру және әлеуметтік 
бағдарламалар басқармасы ның дерегіне 
үңілсек, «Қазақстан Респуб ликасының еңбек 
нарығын дамытудың 2024–2029 жылдарға 
арналған тұжырымда масы» негізінде б�лінген 

жобалар» аясында 2 452 және жеке бастама-
лар бойынша 8 487 жаңа жұмыс орыны 
құры лды. Қазіргі уақытта биылғы жоспар 
нақтылануда. «Тұжырымдамалар мен ұлт-
тық жобалар» аясында биыл екі жүзге жуық 
жоба іске асырылып, 2 мыңнан астам жаңа 
жұмыс орнын құру күтілуде. Сонымен 
қа тар жұмыс орындарын құру және инвес-
тициялар бойынша нысаналы к�рсеткіштер-
ге қол жеткізу мақсатында облыста 2024-
2030 жылдары жалпы құны 3,5 трлн теңге 
болатын 190 жобалық пул қалыптастырыл-
ған. Бұл жобаларда 11,8 мыңнан астам 
жұмыс орны құрылады деп жоспарланған, – 
дейді баспас�зге берген сұхбатында Ермек 
Мизамбаев.

Болжамдағы жоспар жақсы. Дегенмен 
бұған дейін жүзеге асқан жобалар бойынша 
мемлекет б�лген қаражат тек оқыту мен 
бизнес бастаудың жолдарын қарастыруға 
жұмсалғандықтан, нақты қанша адамның 
тұрақты немесе уақытша жұмыспен қам-
тылғанын және олардың қандай к�лемде 
айлық табысқа қол жеткізгенін анықтау 
мүмкін болмай отыр. Ресми мәліметке 
жүгінсек, былтырғы үшінші тоқсанда 
аймақтағы бюджеттік қызметкерлердің 
орташа айлық табысы 280 464 теңге шама-
сын да болған екен. Бірақ бұған шағын 
және орта бизнестен нәпақа тауып жүрген 
немесе �зін-�зі жұмыспен қамтыған адам-
дардың табысы кірмеген. Есесіне, жұмыспен 
қамтылғандардың санына осы аталған екі 
санат та қосылып отырады. Қызы ғы, бұл 
топтағылардың айлық табысы мен міндетті 
әлеуметтік т�лемдерді т�легені туралы 
нақты есеп жоқ. Осыдан барып статистика 
мен нақты нәтиже арасындағы алшақтық 
пайда болуы мүмкін. Ал бұл кезеңде облыс 
халқының орташа жан басына шаққандағы 
атаулы ақшалай табысы бағалау критериі 
бойынша 141 318 теңгені к�рсеткен. Есесіне, 
дәл осы 2024 жылдың үшінші тоқсанындағы 
дерек бойынша Жетісу облысындағы 
жұмыссыздар саны 15 070 адамды құра-
ған.

Жоғарыда Жетісу облысындағы халық 
санының 695,6 мың адамды құрайтынын 
айттық. Ал осы тізімдегі 15 070 адамның 
ресми түрде жұмыссыз болып танылуы 
�ңірдегі әлеуметтік ахуалдың мәз еместігінен 
хабар беретіндей. Оның үстіне, былтыр 
аймақта зейнет жасына жеткендер мен 
атаулы әлеуметтік к�мек алушылардың да 
саны едәуір артқан. «Азаматтарға арналған 
үкімет» мемлекеттік корпорациясы облыстық 
филиалының мәліметінше, 2024 жылдың 

ЖАҒДАЙ ЖЕТІСУ ОБЛЫСЫНДА ДА 
ЖЕТІСІП ТҰРҒАН ЖОҚ

Қазақ тарихына негізделген кі-
таптар 2021 жылы негізі қаланған 
«Таза тарих» сериясы аясында ұсы-
н ылып отыр. Ең бір ерекшелігі де 
сол, осыдан тура 100 жыл бұрынғы 
Мұха метжан Тынышбайұлының 
қазақ халқының шығу тегі мен 
мемлекет тілігінің қалыптасуына 
арналған ең бегі ана тілімізге тұңғыш 
рет ау дар ы лып, оқырманмен қайта 
қауышты. Кездесу барысында 
Бақытжан Бұқарбай екі әдеби жобаның 
т�л тарихымызда алар маңызы мен 
жарыққа шығу тарихы турасында 
баяндап берді.  

ететін күрделі процесс. Кітап баспасы 
бір ғасыр бұрын жарияланған еңбекті 
қазақ тіліне тәржімалау алдында 
тарихшылардың ой-пікірін басты 
назарға алған.

– Біз кітапты басып шығару ал-
дында тарихшы мамандардың к�мегіне 
жүгіндік. Қазақстан тәуел сіздік алған 
уақытта Тынышбаев тақ ыры бын 
алғаш зерттей бастаған, тіпті әлі күнге 
дейін зерттеу жұмыс тарын жалғас-
тырып келе жатқан Гүлбану Жүген-
баева есімді ғалым бар. Ол – Тәуелсіз 
Қазақстанда Тын ыш баевқа қатысты 
тұңғыш диссерта ция жазған маман. 
Біз оның еңбегін қазақ тіліне аударып, 
толыққанды әзірлегеннен кейін 
Гүлбану ханым сүзгіден �ткізіп шықты. 
Біз тарих шының мақұлдауынан кейін 

ЖҰМЫСПЕН ҚАМТУ...

Қалмаханбет 
МҰҚАМЕТҚАЛИ,
Жетісу облысы

Жақында Мәжілістің 
жалпы отырысында депу-
тат, «AMANAT» партиясы 
фракциясының жетекшісі 
Елнұр Бейсенбаев Үкімет-
ке сауал жолдап, ел ішінде 
күрделі мәселеге айналған 
жұмыссыздық жайын 
көтерді. Депутат «...соңғы 
15 жыл ішінде жұмыссыз-
дықтың нақты деңгейі әдейі 
төмендетіліп, 4-5 пайыз 
деңгейінде сақталып отыр 
деген түсінік қалыптасты» 
деген еді.

Былтырғы қараша айындағы есеп бо йынша Жетісу 
облысында 695,6 мың адам ресми тіркелген екен. 
Оның ішінде қала лық тардың саны 311,6 мың адам 
болса, ауыл да тұратындардың үлесі 384  мың 
адамды құрайды. Яғни, облыс халқының 44,8 
пайызы қалада тұрса, 55,2 пайызы ауылдық елді 
мекендерде өмір сүреді деген сөз.

әкімдердің жоғарыға берген есептеріндегі 
деректер жергілікті жердегі нақты жағдайдан 
әлдеқайда алшақ жататыны жасырын емес. 
Cкініштісі, жұмыспен қамту мәселесі 
тол ық қанды шешімін таппаған �ңірлер 
к�п. Бұл жағдай Жетісу облысында да 
жетісіп тұрған жоқ.

Былтырғы қараша айындағы есеп бо-
йынша Жетісу облысында 695,6 мың адам 
ресми тіркелген екен. Оның ішінде қала-
лық тардың саны 311,6 мың адам болса, 
ауыл да тұратындардың үлесі 384 мың 
адамды құрайды. Яғни, облыс халқының 
44,8 пайызы қалада тұрса, 55,2 пайызы 
ауылдық елді мекендерде �мір сүреді деген 
с�з. Облыстық Жұмыспен қамтуды үйлестіру 
және әлеуметтік бағдарламалар басқар-
масының мәліметінше, Жетісуда былтыр 
экономикалық белсенді халық саны 311,5 
мың адамды құраған. Ал жұмыспен қамтыл-
ған адамдардың саны 296 мыңнан асқан 
екен. Ресми статистика бойынша �ңірдегі 
жұмыссыздық деңгейі – 4,8 пайыз шамасын-
да.

– Жұмыссыз халық санын, жұмыссыздық 
дең гейін т�мендету мақсатында 2024 жылға 
дейін Кәсіпкерлікті дамыту ж�ніндегі 
2021–2025 жылдарға арналған ұлттық жоба 
аясында «Қазақстан Республикасының 
ең бек нарығын дамытудың 2024–2029 
жылдарға арналған тұжырымдамасы» іске 

қомақты қаржы осы бағытта жұмсалғаны 
байқалады. Тұ жырымдама талабы бойынша 
кәсіпкерлік бастамаларға жәрдем к�рсету 
кезінде әлеуметтік осал топтар қатарынан 
жұмыссыз және �зін-�зі жұмыспен қамтыған 
азаматтар ды қолдауға басымдығы бар. Яғни, 
осы санаттағы адамдарға жаңа бизнес-
идеяларды іске асыруға 400 айлық есептік 
к�рсеткіш к�лемінде қайтарымсыз гранттар 
берілуі тиіс. Былтыр бұл бағытта 203 адамға 
299,8 млн теңге к�лемінде қайтарымсыз 
грант б�л ін ген. Ал биыл тұжырымдама 
аясында 20 мыңнан астам адамды жұмыспен 
қамту шараларына жолдау жоспарланып 
отыр екен. 

– Жұмыс орындарын ашу – күн тәртібін-
де тұрған басты мәселенің бірі. Жыл сайын 
тұжырымдамалар мен ұлттық жобалар 
аясында іске асырылатын жобалар бойынша 
әр саладан және аудан, қала әкімдіктерінен 
ақпарат жиналады, осыған сәйкес «Cңірлік 
жұмыс орындарын құру картасы» әзірленеді. 
Былтыр «Тұжырымдамалар мен ұлттық 

басынан бері 6 214 жетісулық жасына 
байланысты зейнетақы тағайындауға �тініш 
білдіріпті. Ал арғы жылдың дәл осы 
кезеңінде 5 614 тұрғын зейнетке шыққан 
екен. Сондай-ақ биыл облыс бойынша 
әлеуметтік осал топ санатына жататын 44 
мың адамды әлеуметтік қолдауға 7,1 млрд 
теңге б�лініп отыр екен. Ал 2024 жылдың 
қорытындысы бойынша 10 млрд теңге 
жұмсалғанған болатын. Оның ішінде 2,9 
млрд теңге к�леміндегі атаулы әлеуметтік 
к�мек 28 227 адамды қамтитын 5 421 
отбасына берілген. Бұдан б�лек, Жетісу 
облысында 25 055 мүгедектігі бар азамат 
тіркелген. Оның ішінде I топ мүгедектері – 
2 695 адам, II топ мүгедектері – 10 274 
адам, III топтағы мүгедектер саны – 9 098 
адам және18 жасқа дейінгі мүгедектердің 
үлесі 2 988 баланы құраған. Салыстырмалы 
түрде алғанда мүгедектік санаты бойынша 
арнаулы т�лем алатын адамдардың саны 
облыс тұрғындарының 3,6 пайызы 
шамасында болып отыр.

ТАРИХЫ ТУРАЛЫ ЕҢБЕК
ҚАЗАҚ ХАЛҚЫНЫҢ

Алматыда Мұхаметжан Тынышбайұлының «Қазақ 
халқының тарихы» және Томас пен оның жұбайы 
Люси Аткинсондардың «Семь лет в Казахии» 
кітаптары жарық көрді. Осыған орай AmalBooks 
баспасының негізін қалаушы Бақытжан Бұқар-
бай БАҚ өкілдерімен кездесіп, оқырман наза-
рына жол тартқан екі бірдей туынды туралы тың 
деректерді бөлісті.

«Қазақ халқының тарихы» және «Семь лет в 
Казахии» – «Таза тарих» сериясы негізінде 
шыққан он үшінші және он төртінші кітаптар. 
Оның бірі – ХХ ғасырдың 50-жыл дарында 
қазақ даласында жеті жылдай өмір сүрген 
ағылшын саяхатшы ларының туындысы. 
Ерлі-зайыпты Аткинсондар Қазақстанның 
Шығыс өңірінде болған.

– «Қазақ халқының тарихы» және 
«Семь лет в Казахии» – «Таза тарих» 
сериясы негізінде шыққан он үшінші 
және он т�ртінші кітаптар. Оның 
бірі – ХХ ғасырдың 50-жыл дарында 
қазақ даласында жеті жылдай �мір 
сүрген ағылшын саяхатшы ларының 
туындысы. Ерлі-зайыпты Аткинсондар 
Қазақстанның Шығыс �ңірінде 
болған. Лепсіге келіп, Алатау б�ктеріне 
дейін түскен. Олар Қазақстанға 
сапары кезінде к�рген-білген 
деректерін естелік ретінде жазып 
қалдырды. $рине, Қазақстан мен 
ғана шектелмеген, сонымен қатар 
олар Сібірді аралаған. Біз автор-
лардың еңбегінен қазақ халқына 
қатысты тарауларды іріктеп алып, 
нәтижесінде жинақ ретінде басып 
шығардық. Бұл кітаптың ерекшелігі – 
ағылшын саяхатшылары сол заман-
дағы қазақ даласында мекендеген 
ата-бабаларымыздың тұрмыс-
тіршілігін �з к�зқарасымен баян-
дайды. Сондай-ақ кітапта қазақ 
халқының тарихы, этнографиясы, 
географиясы, мәден иеті жайлы 
құнды к�зқарастар жи нақ т алған. 
Екінші кітап – қазақтың к�рнекті 
саяси және қоғам қайраткері, Алаш 
қозғалысының негізін салушы лардың 
бірі, тарихшы-ғалым, тұңғыш 
теміржол инженері Мұхаметжан 
Тын ышбайұлының 1925 жылы орыс 
тілінде жарияланған зерттеу кітабы. 
Біз былтыр арада жүз жыл �тсе де 
бұл кітаптың әлі күнге дейін қазақ 
тіліне аударылмағанын білдік. Ра-
с ында, бұл біз үшін жаңалық болды, – 
деді Бақытжан Бұқарбай.

Бүтін бір елдің тарихына үңілу, 
шығар машылық салада ұлттың �ткені 
мен бүгінін арқау ету – үлкен жауап-
кер шілік пен терең ізденісті талап 

ғана кітапты баспаға бердік, – деді 
баспагер.

Сондай-ақ баспагерден архив тегі 
тарихи дерек термен жұмыс істеу 
про цесі турасында сұрап к�рдік. Ба-
қытжан Бұқарбай үлкен деректер 
қорымен жұмыс істеу үшін архивтерді 
аралау қомақты қаражатты талап 
ететінін, дегенмен соған қарамастан 
заманауи техно логия лардың шексіз 
мүмкіндігін пай даланатынын, соның 
ішінде цифр ландырылған деректерге 
сүйенетінін атап �тті.

– Архив мәселесіне келгенде біздің 
ресурстарымыз шексіз емес екендігін 
атап �ткім келеді. Егер архивтерді 
ақтаратын болсақ, бұл ретте іссапар 
шығыны сияқты біршама қаржылай 
мәселелер бар. Cкінішке қарай, мұн-
дай шығындарды к�теруге мүмкіндік 
жоқ. Cйткені қазірдің �зінде біз 
ай на лысып жүрген баспа кәсібі – 
маржасы т�мен салалардың қатарына 
кіреді. Алайда біз архивпен жұмыс 
істейтін ғалымдармен тығыз байла-
ныста болуға тырысамыз. $лемдегі 
ең үлкен кітапханалардың бірі АҚШ-
тағы Конгресс кітапханасы �зінің 
архивін цифрландырды және оқыр-
манға ақпаратты пайдалануға рұқсат 
берілді. Мұнда біршама архив дерек-
терді табуға болады. Біз архивтегі 
материалдармен қолымыз жеткенше, 
«тісіміз батқанша» жұмыс істейміз, – 
деді Б. Бұқарбай. 

Бақытжан Бұқарбай «Семь лет в 
Казахии» кітабын алдағы уақытта 
қазақ тіліне аудару мәселесі жоспарда 
бар екенін жеткізді. Тарихымызды 
айшықтайтын құндылығы жоғары 
әрі бұрын-соңды жарияланбаған 
деректерді қамтитын қос шығарма 
1 500 данамен сатылымға қойыл-
ған.

Алтынай 
БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы



8

11 АҚПАН 2025  | СЕЙСЕНБІ

№16 (4556) www.aikyn.kz

Газет «Айқынның» 
компьютер орталығында беттелдi

ТАРАЛЫМЫ: 40 000

РЕДАКЦИЯНЫҢ МЕКЕНЖАЙЫ: 
010000. Астана қаласы, Қонаев көшесі, 12/1
Байланыс телефоны: Астана қ. (7172) 72-95-46
e-mail: aikyngazeti@gmail.com, aikyn_nurmedia@mail.ru

• Редакция авторлар мақаласы мен жарнама мазмұнына жауап бермейдi. 
• Авторлар қолжазбасы өңделмейдi және керi қайтарылмайды.
• Көлемi үш компьютерлiк беттен асатын материалдар қабылданбайды. 
•«Айқында» жарияланған материалдарды көшiрiп немесе өңдеп басу үшiн редакция ның 
 жазбаша рұқсаты алынып, газетке сiлтеме жасалуы мiндеттi.

Меншiк иесi – «Айқын-Литер» ЖШС

Кезекшi редактор –
Айдана НҰРМҰХАН

Газет аптасына 3 рет шығады

Газет Қазақстан Республикасының Ақпарат және коммуникациялар министрлігі 
Ақпарат комитетінде тіркеуге алынып, мерзімді баспасөз басылымын қайта 

есепке қою туралы №17416-Г куәлігі 25.12.2018 жылы берілді

(Алғашқы есепке қою кезiндегi нөмiрi мен мерзiмi №4448-Г – 01.12.2003ж.)

ЖАРНАМА БӨЛIМІ: 
8(701) 675-42-14, 8(7172) 72-95-31
reklama.aiqyn@gmail.com

ЖАЗЫЛУ ЖӘНЕ ТАРАТУ БӨЛІМІ: 
8(771) 804-61-32
podpiska.alt@gmail.com

«АЙҚЫН» ГАЗЕТIНIҢ 
ЖАЗЫЛУ ИНДЕКСІ:
Кәсіпорындар, 
мекемелер үшін – 15102
Зейнеткерлер, 
соғыс ардагерлері үшін – 55102
Жеке жазылушылар үшін – 65102

АЙМАҚТАҒЫ ТIЛШIЛЕР:
Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ –
Ақмола облысы
Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ–
Алматы қаласы
Саятхан САТЫЛҒАН –
Жамбыл облысы
Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ –
Қарағанды облысы
Назгүл НАЗАРБЕК – 
Шымкент қаласы
Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА –
Батыс Қазақстан облысы
Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ –
Қызылорда облысы
Баян ЖАНҰЗАҚ –
Атырау облысы

Бас редактор –
Амангелді ҚҰРМЕТ

Гүлзина БЕКТАС – 
Бас редактордың 
бірінші орынбасары

Ботагөз МАРАТҚЫЗЫ – 
Шығарушы редактор 

Елдар ҚАБА – 
Секретариат меңгерушісі 

Директор –
Талғат ЕШЕНҰЛЫ

Тапсырыс №4556
Астана қ. «Медиа-холдинг «ERNUR» ЖШС
Сілеті көшесi 30, 
тел.: 8(7172) 99-77-77
Алматы қаласы, «Алматы-Болашақ»АҚ 
Мұқанов көшесі, 223 В
Шымкент қ. «ERNUR-print» ЖШС, 
Әлімқұлов көшесі 22, 
тел.: 8(7252) 53-06-66, 54-07-47 iшкi 114,

АЙНА

Қытайда қысқы Азия ойындарының 
алауы тұтанды .  Сары аймақтың ақ 

аламанында құрамамыз тарихи медальға 
қол жеткізді. Ақтық сында шорт-тректен 
аралас командалық жарыста еліміз мәре 
сызығын бірінші болып кесті. Азулы қар-
сыластарымыз жапондықтар екінші келсе, 
қытайлықтар үшті қанағат тұтты.

Қытайдың Харбин қаласында 2025 жылғы 
IX қысқы Азия ойындарының ашылу салтанаты 
ерекше �тті. 

Азия ойындарына Азияның 34 елінен 1 000-
нан астам спортшы қатысады. Аталмыш жарыста 
Қазақстан атынан 137 атлет �нер к�рсетпек. Салата-
натты шеруде құраманың туын ұстап хоккейші #діл 
Бекетаев пен шорт-трекші Ольга Тихонова шықты.

К�ркемдік б�лім Харбиннен басталып, Қы-
тайдың басқа аймақтарына, одан әрі бүкіл Азияға 
бағытталған поэтикалық саяхат түрінде ұсынылды. 
Шоу бағдарламасы үш негізгі б�лімнен тұрды. Онда 
қыс мезгілінің құдіретіне арналған арнау, қысқы 
спорт түрлерінің рухын к�рсету, сондай-ақ құр-
лықты байланыстыратын берік қарым-қатынасқа 
құрмет к�рсетілді. Сонымен қатар бұл қойылым ба-
ланың �суі, оның армандары, мақсаттары мен �зін-
�зі танытуы туралы лирикалық оқиғаны бейнеледі.

#рбір б�лім арнайы қойылыммен басталды. 
К�рермендерді таңғалдыру үшін интерактивті бей-
нелер, жасанды интеллект және толықтырылған 
виртуалды шынайылық пайдаланылған екен. Қой-
ылымдарға 1 000-нан астам адам қатысқан к�рінеді.

К�птеген к�рініс пен элементтер Қытайдағы 
қысқы спорт түрлерінің �мірін к�рсетіп, қытай 
халқының рухы мен жігерін айшықтады.

Ашылу салтанатына дейін хоккей, шорт-тректен 
біздің қыз-жігіттеріміз жарыс жолын бастап кеткен 
еді. Хоккейден Қазақстан ерлер құрама командасы 
алғашқы матчында Таиланд командасын талқан-
дап тастады. 12 шайбаны жаңбырша жаудырып 
жеңіс тұғырынан к�ріндік. Жалпы, топтық кезеңде 
Қытайды, Тайбэйді, Жапонияны және Оңтүстік 
Кореяны қарсылас құрлы к�рмедік. Барлығын ай-
қын басымдықпен жеңіп, топтан бірінші орынмен 
шығып, плей-офф кезеңіне аяқ бастық.

«К�ңіл күй жақсы. Жігіттермен с�йлесуге, хок-
кей ойнауға және басқа елдердің командаларын 
бақы лауға мүмкіндік бар. Бүгін ірі есеппен жеңіске 
жеттік. Қарсыластар аса жоғары деңгейде болмаға-
ны түсінікті. Сондықтан �з ойынымызды к�рсетіп, 
сәттерді қалт жібермедік. Негізгі қарсыластар тура-
лы айтсақ, Жапония, Оңтүстік Корея және Қытай 
құрамалары мықты командалар. Бірақ біздің жалғыз 
мақсатымыз – бірінші орын алу. Азиядағы жағдай 
жақсы, барлық жағдай жасалған. Маусым жүріп 
жатқандықтан, дайындыққа к�п уақыт болған 
жоқ. Бірақ бапкерлер тактикалық нұсқаулар беріп, 
дайындықты пысықтауда», – деді Қазақстан хоккей 
құрамасының ең тәжірибелі ойыншыларының бірі 
Роман Старченко. 

Дәл осындай қарқынмен шорт-трекшілеріміз 
қоржынымызға алғашқы алтынды салды. Шорт-
трек тен 2000 метрге аралас эстафетада шешуші 
сайыста күміс иеленді. Команда сапында Денис 
Никиша, #діл Ғалиахметов, Яна Хан, Ермек Ма-
лика �нер к�рсетті. Бұл сайыста Оңтүстік Корея 
құрамасы жеңімпаз атанса, Жапония үздік үштікті 
түйіндеді. Шорт-тректен Азия ойындарында қа-
зақстандық спортшылар алғаш рет күміс медальға 
ие болуда. Бұған дейін шорт-трекшілеріміз 3 мәрте 
қола медальмен шектелген.

Ал жекелей сайыстарда қазақстандық спорт-
шыларға медаль бұйырмады. Ерлер мен әйелдер 
арасындағы 1 500  және 500 метрлік қашықтықта 
бірде-бір  қазақстандық спортшы финалға шыға 
алмады.

тыйым салынған дәрі-дәрмек қолданғаны мәлім 
болды. Шаңғымен жарысында спринт бағдарла-
масына шыққан �зге қазақстандық қыз-жігіттер 
медальдан тыс қалды.

Жарыстың келесі күні фристайл-акробатикадан 
Қазақстан құрамасының спортшысы Аяна Жолдас 
үшінші орын иеленді. Финалда спортшы секіруден 
т�решілердің шешімі бойынша 76,54 ұпай жина-
ды. Дәл солай қазақстандық қола медаль иеленді. 
Жеңісті қытайлық Цю Мэнтао (90,94 ұпай) алды. 
Екінші орынды тағы бір қытайлық спортшы Чэнь 
Сюжень (81,58 ұпай) иеленді. Ал Ардана Маханова 
шешуші кезеңге �те алмады.

Шорт-тректен Қазақстан әйелдер құрамасы 
күміс медальді жеңіп, мерейімізді үстем қылды. 
Қазақстандықтар 3 000 метрлік қашықтықтағы 
эстафетада екінші орынға табан тіреді. Финалда ел 
намысын Ольга Тихонова, Малика Ермек, Алина 
#жғалиева және Яна Хан қорғады. Алтын медаль-
ды Қытай жеңіп алса, Жапония үшінші орынға 
тұрақтады. 

Осы спорт түрінен ерлер құрамасы Азия ой-
ындарында топ жарды. Шорт-трекшілеріміз 
қарсылыс тарын шорт сындырып, тарихи алтын 
медальді қоржынға салды. Қазақстан атынан эста-
феталық жарыста Денис Никиша, Абзал #жғалиев, 
#діл Ғалиахметов, Глеб Ивченко, Мерсаид Жақ-
сыбаев, Айбек Насен ерледі. Бұл Қазақстан үшін 
осы Азия ойындарындағы алғашқы алтын медаль 
болды. Қазақстан финалда жапон мен қытайдың 
спортшыларын шаң қаптырып, басып озды. Ал 
фаворит оңтүстік кореялықтар ереже бұзғаны үшін 
жарыстан шеттетілді. 

Айта кетейік, Қазақстан шорт-тректен тарихта 
алғаш рет Азия ойындарында алтын медаль жеңіп 
алды. Харбинде шорт-трекшілер үш медальға ие 
болды, олардың барлығын эстафеталық жарыстарда 
еншіленді.

Қазақстан Ұлттық Олимпиада комитетінің пре-
зиденті Геннадий Головкин тарихи алтын медаль 
жеңіп алған шорт-трек құрамасын құттықтады.

«Қазақстан Ұлттық Олимпиадалық комитеті 
атынан және �з атымнан Глеб Ивченко, Денис 
Никиша, Мерсаид Жақсыбаев, Айбек Насен, Аб-
зал #жғалиев және #діл Ғалиахметовті Харбиндегі 
қысқы Азия ойындарында Қазақстан құрамасының 
алғашқы алтын медалін жеңіп алуымен шын жүрек-
тен құттықтаймын! Бұл – қазақстандық шорт-трек 
үшін әлемдік деңгейдегі кешенді жарыстардағы 
алғашқы жоғары дәрежелі жүлде және мыңдаған 
жанкүйер осы тарихи сәттің куәсі болды. Бүгін 
сіздер жеңіске деген жігерлеріңіздің арқасында 
лайықты түрде тұғырдың ең биік сатысына к�теріл-
діңіздер. Және к�п жылдан кейін Қазақстанның 
#нұраны Азия құрлығының қысқы додасында 
қайта шырқалады. Сіздерді осы жеңіске жетелеген 
бапкерлеріңізге ерекше алғыс айтамын. Бұл жарқын 
жеңіс – бүкіл ел үшін зор қуаныш!» – деді Геннадий 
Головкин.

Конькимен жүгіруден Қазақстан әйелдер құра-
масы қола медальді еншіледі. Елге қола медальді 
Надежда Морозова, Кристина Силаева және Дарья 
Важенина сыйлады. Алтын жүлдені Оңтүстік Ко-
рея құрамасы жеңіп алды, ал Қытай күміс медаль 
иеленді.

Одан б�лек, фристайл-акробатикадан аралас 
командалар арасындағы сайыста екінші орынға ие 
болдық. Бұл бағдарламада ел намысын Аяна Жол-
дас, Шерзод Хаширбаев және Асан Асылхан қорға-
ды. Қорытынды есепте қазақстандық спортшылар 
235,39 ұпай жинап, осы к�рсеткіш оларға күміс 
медаль алып келді. Айта кетейік, бұған дейін Аяна 
Жолдас жеке жарыста үшінші орын алған болатын.

Шаңғы жарысынан Олжас Климин 10 шақы-
рымдық еркін стильдегі жарыста ел намысын 
сәтті қорғап, қола медальді жеңіп алды. Климиннің 
мәреге жеткен уақыты – 21:20.3. Жеңісті жапо-
ниялық Харуки Ямашита (21:06.5) иеленсе, оның 
командаласы Такацуга Уда (21:16.5) екінші орынға 
тұрақтады. Айта кетейік, бұған дейін Константин 
Борцов спринтте күміс жүлдегер атанған болатын.

Дәл қазір Азия ойындарының медальдық кес-
тесінде Қытай 21 алтынмен к�ш бастап тұр. Одан 
кейін Оңтүстік Корея 11 алтынмен ілесіп келеді. 
Жапонның спортшылары 4 алтынмен үздік үштікті 
ұстап тұр. Біздің құрама әзірге 1 алтын, 5 күміс, 3 қо-
ламен т�ртінші орынға тұрақтадық. Алдағы жарыс 
күндерінде Қазақстан құрамасы алтыннан олжалы 
болса екен дейміз! 

Еске салайық, Дастанның «Челсиге» ауыса-
тыны туралы сыбыс қаңтар айында шыққан бо-
латын. Артынша бұл ақпаратты белгілі инсайдер 
Фбарицио Романо да растаған. Дегенмен «Челси» 
�кілдері әлі ресми жарияламаса да, Боранбаев 
трансфердің болғанын мәлімдеді.

«Дастан Сәтбаев лондондық «Челси» ко-
мандасының ойыншысы атанды. Қазақстандық 
футболшының Еуропа чемпионаттарының топ-
5 клубтарының біріне ауысуы – алғаш рет және 
қазақстандық футбол тарихындағы ең маңыз-
ды трансфер», – деп жазды Боранбаев �зінің 
Instagram парақшасында.

Ол Дастанның трансфері тек жеке футбол-
шының емес, «Қайрат» академиясының жетістігі 
екенін айта келе, аталған трансфер Қазақстан 
жастарының арасында футболға деген қы-
зығушылықтың күрт артатынына сенім білдірді.

Дастан Сәтпаев – «Челсидің» ойыншысы, 
бірақ тағы бір жыл «Қайратта» ойнайды. 16 
жастағы қазақстандық шабуылшы 2026 жылдың 
жазында лондондық клубқа ресми түрде қосыла-
ды. Алматылық «Қайрат» пен «Челси» 16 жастағы 
ойыншының трансфері бойынша келісімге келді. 
Кәмелет жасына толған соң, Сәтпаев Англияға 
к�шіп, «Челси» сапында ойнайды, ал әзірге ол 
«Қайрат» құрамында �нер к�рсетуді жалғасты-
рады.

БОКСШЫЛАР 
ЖҮЛДЕМЕН ОРАЛДЫ

Сербия астанасында бокстан халық-
аралық Belgrade winner турнирі мә-
ре сіне жетті. Қазақстанның ерлер 
құ рамасы бұл жарыстан 8 алтын, 4 
кү  міс және 1 қола медаль жеңіп алды. 
Нұрбек Мұрсал турнирдің ең үздік 
боксшысы деген атақты қоса алды.

Биыл 62-рет �тіп отырған халықаралық 
тур нир 4-9 ақпан аралығында �тті. Қазақстан 
құрамасынан аталған жарысқа барлығы 15 бокс-
шы қатысып, олардың тек екеуі ғана жартылай 
финалға жетпей жеңілді.

Алтын медальді Нұрғиса Тұрабеков (48 келі), 
Рамазан Нұрлыбаев (51 келі), Нұрсұлтан Ал-
тынбек (57 келі), Жансері К�шербаев (60 келі), 
Нұрбек Мұрсал (71 келі), Санжарәлі Бегалиев (75 
келі), Дәурен Мамыр  (86 келі), Нұрасыл Асылхан 
(+92 келі) тақты. Екінші орынға Бексұлтан Боран-
бек (54 келі), Илья Калинин (67 келі), Бақберген 
#лиасқаров (75 келі), Ильяр Аширов (80 келі) 
жайғасты. Қола жүлде Бекзат Мақжанға (63.5 
келі) бұйырды.

71 келіде �нер к�рсеткен Нұрбек Мұрсал 
турнирдің ең үздік боксшысы деген атақты жеңіп 
алды.

ДАСТАН «ЧЕЛСИ» 
САПЫНА РЕСМИ АУЫСТЫ 

 «Қайрат» футбол академиясының түле-
гі, Қазақстан жастар құрамасының ша-
буылшысы Дастан Сәтпаев лондондық 
«Челси» сапына ресми түрде ауысты. Бұл 
туралы «Қайрат» клубының иесі Қайрат 
Боранбаев әлеуметтік желіде мәлім-
деді.

Араға аз уақыт салып конькимен жүгіруші 
Евгений Кошкин тағы бір күміс медаль жеңіп 
алды. Спортшымыз 100 метр қашықтықта екінші 
нәтиже к�рсетті. Ол тек қытайлық Гао Тиньююға 
жол берді. Екі спортшы да Азия чемпионаты мен 
Азияда рекордын орнатты. Үшінші болып Оңтүстік 
кореялық Джун Хо Ким келді. Осылайша, Қазақстан 
қоржынына екінші күміс келіп түсті. Конькимен 
жүгіруде 100 метр қашықтық осымен екінші рет 
Азияда бағдарламасына қосылды. Алғаш 2007 жылы 
Азиядаға кірген. Евгений Кошкиннің жүлдесі еліміз 
үшін орны ерекше болмақ. 

«Мен �те қуаныштымын. Сәтті �нер к�рсеттім. 
Барлығы ойдағыдай �тті. #рине, қытайлық қуантты. 
Маусым бойы мен оны 100 метрде ұттым, 500 метрде 
де жиі жеңетінмін. Бірақ қазір ол жинақталып, �з 
елінде, �зінің жанкүйерлері алдында жеңіске жетті. 
Бұл да оның мүмкіндігі еді.

Медальді мен �зімнің алғашқы бапкеріме, Ули-
тин Николай Георгиевичке арнаймын. Wкінішке қа-
рай, ол былтыр қайтыс болды. Ол мені осы спортқа 
алып келді және менің осында болуым үшін барлық 
жағдайды жасады», – деді Евгений Кошкин.

Шаңғымен жарысының спринт бәсекесінде 
Константин Борцов 2:58.28 секундта мәреге үшінші 
болып келіп, қола медаль олжалаған. Бірақ түстен 
кейін Борцов күміс жүлдеге ие  болды. Екінші болып 
келген жапониялық шаңғышысы Харуки Иамашита 
жүлдесінен айырылып, жарыстан шеттетілді. Оның 
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